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Bisbe diocesà

Cartes dominicals

Festa Major (2 de juliol de 2023)

Hem arribat un any més a l’estiu, i són moltes les ciutats, viles i pobles 
que celebren la seva festa major durant aquest temps. Tots sabem què 
és una festa major, n’hem viscut o les vivim, i quan coincideixen, per a 
alguns, amb dies o temps de vacances no hi ha dubte que suposen un 
motiu d’alegria, de distensió merescuda dels neguits i problemes del dia 
a dia. Amb l’aparició dels municipis en el segle XIX, el concepte de festa 
major va arribar a ser la màxima expressió identitària d’una comunitat, i 
així segueix essent-ho en molts casos.  

Però hi ha el perill que, amb unes celebracions que volen ser populars 
i que volen oferir espais de distensió en la convivència diària habitual, 
perdem el sentit original d’aquestes festes que fonamentalment era 
en el seu origen de celebració religiosa i de convivència entre els veïns 
dels barris i dels pobles. Si miréssim la nostra història, els orígens de 
les tradicions populars en general i de les festes majors en particular, 
descobriríem que són festes arrelades en la fe i la religiositat popular i 
és per això que acostumen a coincidir amb festes dedicades al  Senyor, 
a Maria, la Mare de Déu, o als sants, que esdevenen testimonis per a 
viure la vida cristiana en cada moment de la historia. Pot ser que una 
de les manifestacions més antigues de festa religiosa i popular sigui la 
del Corpus, tradició fortament arrelada als nostres pobles, festa en la 
que al principi hi participaven tots els estaments i elements simbòlics i 
identitaris, com és el cas del “bestiari” d’una comunitat, i que posterior-
ment es van incorporar a la festa major. 

Ja és Festa Major, sí! Però no oblidem la seva dimensió social i religiosa, de 
respecte i bona convivència entre els habitants d’un mateix territori. I menys 
encara, no oblidem aquells que passen algun tipus de necessitat, pobresa, 
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malaltia, soledat, manca d’habitatge, marginació. Ni oblidem tampoc la 
vivència i les manifestacions de la fe que demana ser respectada i valorada 
com un element de construcció i de cohesió social. 

† Salvador Cristau Coll
Bisbe de Terrassa

Mirar més enllà (9 de juliol de 2023)

Hi ha persones que es consideren molt desgraciades. I és veritat que hi 
ha situacions desgraciades a la vida, algunes molt greus. Però jo voldria 
referir-me ara a aquelles persones que no saben afrontar una dificultat, una 
contradicció; persones que, quan les coses no surten com havien pensat, 
sovint trenquen els seus compromisos, es fan enrere, o bé es lamenten 
i es consideren els més desgraciats de l’univers, tot i que de dificultats, 
de contradiccions i de coses que no surten com un havia pensat, tothom 
en passa a la vida. 

Són persones, que podem ser també nosaltres mateixos, persones que 
viuen centrades en el seu problema, tancades en elles mateixes. I cada 
vegada que hi ha un problema en el camí de la seva vida consideren que 
aquell problema és el més gran del món, i per això se senten els més 
desgraciats de tots, trenquen de vegades els seus compromisos i respon-
sabilitats i es queden tancats en ells mateixos.  

Humanament parlant,  a aquestes persones,  jo els convidaria a mirar més 
enllà de si mateixos, més enllà de la seva realitat i del seu problema. De 
situacions d’aquestes el món n´està ple, tothom se’n troba de dificultats 
i crisis. Això no ha d’impedir  que, si s’han adquirit responsabilitats a la 
vida, cal afrontar-les en bé d’ells mateixos i dels altres. Però més encara, 
els diria encara que miressin més enllà de sí mateixos per obrir-se als al-
tres, i veure  quants n´hi ha de patiments en el món, i de sofriments molt 
més grans que els seus. I és que viure centrats en nosaltres mateixos, els 
nostres problemes ens va tancant progressivament en un pou sense fons, 
ens va esgotant i enfonsant cada vegada més. 

Jesús mateix ho diu també a l’evangeli. Repeteix de diverses mane-
res, que no hem de tenir por, que hem de confiar en Ell, que hem de 
tenir més fe: “Per això us dic: No us preocupeu per la vostra vida, 
pensant què menjareu o què beureu ni pel vostre cos, pensant com 
us vestireu. ¿No val més la vida que el menjar, i el cos més que el 
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vestit? Mireu els ocells del cel: no sembren, ni seguen, ni recullen en 
graners, i el vostre Pare celestial els alimenta, ¿No valeu més vosaltres 
que no pas ells?... No us preocupeu, doncs, pel demà, que el demà ja 
s’ocuparà d’ell mateix. Cada dia en té prou amb els seus maldecaps” 
(Mt 6, 25-32, 34). 

Hi ha una poesia força coneguda que ens pot ajudar també en aquest 
sentit, un fragment de l’obra “La vida és somni”, de Calderón de Barca, 
que diu així: 

“Diuen d’un savi que un dia
tan pobre i míser estava,
que només se sustentava
d’unes herbes que collia.
N’hi haurà un altre, entre si deia,
més trist i pobre que jo?;
i quan el rostre va girar
va trobar la resposta, veient
que un altre savi anava agafant
les herbes que ell anava llançant”.

Encara que, més clara és l’afirmació de Jesús a l’evangeli: “Vosaltres 
busqueu primer el Regne de Déu i fer el que ell vol, i tot això us ho donarà 
de més a més” (Mt 6,33).

† Salvador Cristau Coll
Bisbe de Terrassa

La Mare de Déu, protectora dels seus fills (16 de juliol 
de 2023)

El dia 16 de juliol, l’Església celebra la festa de la Mare de Déu del Carme, 
una devoció especialment unida als mariners i als pescadors, als treba-
lladors de la mar. Una devoció que, sobretot, fa referència a la protecció 
de la Mare de Déu sobre els seus fills.

El Carmel és una muntanya que es troba a Terra Santa, prop de Haifa i de 
la vall de Jezreel i és un lloc que es troba íntimament unit a l’experiència 
religiosa del poble d’Israel. Allà, segons consta, residí el profeta Elies, 
fugint de la persecució de les autoritats polítiques i tingué una intensa 
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experiència de Déu. Allà combaté durament els falsos profetes tot mos-
trant que el veritable Déu està a prop del seu poble sempre que l’invoca 
des de la sinceritat del cor. Allà, posteriorment, s’aplegaren ermitans a 
partir del segle XIII i fundaren l’Orde del Carme. Després de la conquesta 
de Terra Santa per part del sarraïns aquells primers ermitans hagueren 
d’emigrar a Europa, tot propagant la devoció del Carmel, i fundant al 
llarg del continent monestirs i convents carmelitans, tant d’homes com 
de dones.

Segons la tradició carmelitana, el 16 de juliol de 1251 Sant Simó Stock, 
un dels primers superiors generals de l’Orde Carmelità, tingué una ex-
periència de fe i la Mare Déu li feu lliurament de l’escapulari com signe 
de protecció a tots aquells que el portessin. Una bonica tradició que ha 
arrelat en el poble cristià a través dels segles, estesa al món sencer, i 
que ha estat confirmada per diversos papes. En definitiva, és una mostra 
de com la Mare de Déu és invocada com aquella Mare que està atenta 
als seus fills, com a bona mare, i els procura els auxilis necessaris enmig 
de les tempestes i dificultats que comporta la vida de l’ésser humà, en 
qualsevol moment de la història i circumstància.

D’una manera o altra, aquesta festa fa referència, especialment, a la 
protecció de Maria sobre els seus fills, que cerquen, enmig del tràfec de 
la vida, trobar espais de recolliment i de pregària per tal de retrobar-se 
amb Déu i amb ells mateixos.

Això ens ha de dur a valorar la importància per a tots nosaltres de trobar 
aquests espais de recolliment i de desassossec pels nostres cors enmig 
del tràfec de la vida. Probablement el temps de l’estiu ens pot afavorir 
trobar aquests moments. Les vacances poden ser una bona oportunitat, 
en la mesura que ens posen en contacte amb la natura i amb els altres en 
un clima més tranquil i serè. Les activitats de voluntariat que es realitzen 
durant  aquest temps també ens poden ser de bon ajut, en la mesura que 
afavoreixen el contacte amb els altres i la possibilitat de treure de nosaltres 
el millor que tenim per tal d’ajudar i servir els germans.

I aquests espais de recolliment, de reflexió, i de trobada més tranquil·la 
amb els altres, han de ser també especialment espais de trobada també 
amb Déu. Maria, la Mare de Déu i Mare nostra, ens pot ajudar sempre, 
perquè ella és invocada pels mariners com la Stella maris, és a dir, l’estrella 
del mar, i com a tal ens indica sempre cap a on hem d’orientar les nostres 
vides, és a dir, cap a Déu i als altres, a cada persona, i especialment als 
més necessitats.
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Demano a la Mare de Déu, en aquesta advocació del Carme, que ens 
protegeixi i ens acompanyi sempre, en les travessies de les nostres vides, 
i que ens ajudi a saber copsar l’experiència de Déu en el recolliment i la 
pregària per poder experimentar el seu amor immens. I encomano espe-
cialment a la Mare de Déu de Carme totes les comunitats, institucions i 
grups de la nostra diòcesi que viuen aquest esperit del Carmel.

† Salvador Cristau Coll
Bisbe de Terrassa

Mestres educadors (23 de juliol de 2023)

Hem acabat el curs, amb tot el que això significa. Perquè quan diem que 
comencem un curs o que l’acabem ens referim normalment a aquelles 
activitats que es duen a terme, sobre tot, des del mes setembre d’un any 
i fins el juny o juliol de l’any següent. Significa, per tant, que durant els 
mesos de juliol i d’agost aquelles activitats s’aturen o bé es tornen més 
tranquil·les, o bé fins i tot desapareixen. 

Un dels col·lectius que s’organitzen amb l’esquema del curs és tot el re-
ferent a l’educació, la formació, l’ensenyament. Es tracta principalment 
de les escoles, els seminaris, les universitats. Està clar que a les escoles 
els infants i els joves han acabat ja aquests dies el curs i gaudeixen de 
merescudes vacances, tot i que els professors, els mestres i els educadors 
encara continuen treballant, revisant el curs, preparant el vinent. 

Voldria fixar-me especialment en el col·lectiu dels mestres, expressió que 
em resulta atractiva, i que va més enllà del que suposa la transmissió d’uns 
continguts, d’uns coneixements. De fet, no és perquè sí que a Jesús mateix 
li deien i li diem “Mestre”, i no pas professor, perquè aquests tenen alumnes 
i els mestres deixebles. I això significa certament la transmissió d’uns ense-
nyaments, però no només des de la teoria sinó també amb la pròpia vida. 

Fa poc he pogut compartir i conviure uns dies amb un grup de gairebé un 
centenar de mestres i professors de les escoles diocesanes i parroquials 
de la nostra diòcesi. Admiro aquests homes i dones que treballen per 
un món millor a través dels infants i els joves, sotmesos sovint a moltes 
pressions i dificultats. Hem dut a terme un pelegrinatge de fi de curs al 
sepulcre de Sant Domènec de Guzmán a Bolonya, i també hem pogut 
seguir els passos de Sant Joan Bosco mestre i educador de la joventut a 
Florència. He de dir que l’experiència ha estat molt enriquidora, com no 
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podia ser d’altra manera, tractant-se d’uns homes i dones que dediquen 
la seva vida als altres, als infants i als adolescents. 

En una homilia que vaig predicar en una església de la Congregació dels 
Salesians, on va viure un temps Sant Joan Bosco, els vaig proposar la figura 
d’aquest sant educador. Ell, que va ser l’inventor del que hem conegut 
com a formació professional o bé més darrerament com a cicles forma-
tius, ensenyava als seus sacerdots que el camí de la veritable educació 
és l’estimació als joves. Ho escriu en una carta en la que els diu: 

“Si de veritat busquem l’autèntica felicitat dels nostres alumnes i volem 
induir-los al compliment de les seves obligacions, convé abans que res 
que mai no oblideu que feu el paper de pares dels nostres estimats 
joves. Mirem com a fills aquells sobre els quals hem d’exercir alguna 
autoritat. Posem-nos al seu servei, a imitació de Jesús, el qual va 
venir per obeir i no per manar, i avergonyim-nos de tot el que pugui 
tenir fins i tot aparença de domini; i si algun domini hi exercim, ha 
de ser per servir-los millor”.

Vull agrair, doncs, des d’aquesta reflexió la gran tasca educativa de tants 
mestres que serveixen la societat formant ciutadans i bons cristians.

† Salvador Cristau Coll
Bisbe de Terrassa

De camí cap a Lisboa (30 de juliol de 2023)

Aquest diumenge vint autocars surten des de diferents punts de la geo-
grafia diocesana per portar més de 1.000 joves de la diòcesi a Lisboa, 
acompanyats pels seus catequistes i mossens. Jo mateix també parteixo 
cap a Lisboa per trobar-me amb tots ells i molts més. 

El papa Francesc, en el seu missatge per aquesta Jornada Mundial de la 
Joventut, expressa el seu desig: “somnio que a la JMJ torneu a experimentar 
l’alegria de la trobada amb Déu i amb els germans”. 

Per tal de fer aquesta experiència el Sant Pare ha posat com a lema 
de la Jornada: “Maria se n’anà decididament” (Lc 1.39). Efectiva-
ment, Maria, Mare de Déu i Mare nostra, esdevé el model dels joves 
en moviment, que sap sortir d’ella mateixa per anar a l’encontre de la 
persona necessitada.
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El fragment bíblic esmentat es troba tot just després de l’anunciació de 
l’àngel Gabriel a la Verge Maria. Ella no es tanca en les seves preocupa-
cions, no queda paralitzada davant les dificultats, sinó que anteposa la 
necessitat de l’altre i, confiant en Déu, emprèn amb decisió el camí per 
anar a l’encontre de la seva cosina Elisabet. Ella, que porta en el seu si 
el germen del qui és la Vida, experimenta l’alegria espiritual més gran 
tot reobrint el camí de la proximitat i de la trobada. I si continuem llegint 
el text de Sant Lluc descobrim com Elisabet s’omple de l’Esperit Sant a 
través de l’exercici de la hospitalitat i el trobament amb Maria, que omple 
de goig el seu cor.

Certament Maria ens acompanya en el nostre pelegrinatge cap a Lis-
boa. El pelegrinatge, tot pelegrinatge, sempre és una experiència de fe i 
d’encontre. De fe en Déu que descobrim viu enmig nostre i aprofundim 
en les catequesis i les celebracions. I d’encontre amb els altres com-
panys de camí que esdevenen veritables amics i germans en el Senyor. 
L’experiència de passar uns dies junts, de superar dificultats amb esforç 
i decisió, de reflexionar i compartir tantes estones al llarg del dia, ens 
ajuden a experimentar aquest goig de la proximitat, de l’acollida gratuïta 
de l’altre, de l’hospitalitat amb cada persona que rebem o que ens fan 
a nosaltres.

Massa sovint estem acostumats a moure’ns amb rapidesa per coses que 
no són les més importants, com ens recorda el Sant Pare, per exemple 
la vida viscuda amb superficialitat, sense compromís, sense reflexionar 
les coses i posar seny, sense tenir paciència. L’experiència de la trobada 
amb Déu i amb els germans ajuda a descobrir especialment el goig de 
l’abraçada entre pobles i generacions diferents, en la reconciliació i la pau, 
en una nova fraternitat missionera. 

També passarem per Fàtima demà dilluns tot recordant una de les apari-
cions de la Mare de Déu més importants a tres senzills pastors als quals 
va canviar les seves vides a partir de la trobada celestial.

Però el pelegrinatge no és només d’anada, és també de tornada. Anem 
a Lisboa per experimentar el goig de la trobada amb Jesucrist i amb els 
germans, però tornarem amb el compromís de viure el camí de les tro-
bades concretes, del goig de la presència del Senyor, a casa nostra, a 
la família, a l’escola, en el treball, amb els amics, a la parròquia o en el 
moviment. I se’ns notarà que el pas per Lisboa ha deixat petjada en els 
nostres cors perquè ben segur serem més i millors deixebles missioners 
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del Senyor, com Maria, que va anar a visitar Elisabet, s’hi va quedar un 
temps, i després va retornar a Natzaret per continuar amb la missió que 
el Senyor li havia encomanat.

Confio en la pregària de tots els diocesans pels fruits d’aquesta nova 
Jornada Mundial de la Joventut que tant de bé pot fer a tots els joves 
que hi participaran, entre ells, 1.050 de la nostra diòcesi. Entre altres 
fruits, especialment també per les vocacions sacerdotals que tant 
necessitem.

† Salvador Cristau Coll
Bisbe de Terrassa
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Activitats del Sr. Bisbe

Mesos de Juliol i Agost

Dia 1: Visita canònica al Monestir de les Carmelites Descalces de 
Terrassa a les 10h

Dia 2: Missa de Festa Major de Terrassa a la Catedral a les 10h

Dia 3: Visites programades

Dies 4-5: Reunió de formadors del Seminari diocesà a Montserrat

Dies 6-9: IV Pelegrinatge de la Fundació Escola i Vida a Bolonya i Flo-
rència

Dia 11-12: Visites programades

Dia 13: Visites programades
 Col·legi de Consultors i Consell Diocesà d’Assumptes Eco-

nòmics a la parròquia de Sant Pere de Bigues a les 12h

Dia 14: Visites programades
 Benedicció de les obres de remodelació a la Residència 

Sacerdotal Sant Josep Oriol de Barcelona a les 12:30h

Dies 17-19: Reunió de bisbes de la Conferència Episcopal Tarraconense 
a Vic

Dies 20-22: Visites programades

Dia 22: Missa d’enviament a la JMJ a la Catedral a les 20h

Dia 23: Missa al Monestir de Sant Domènec de Guzmán a Sant Cugat 
del Vallès a les 10h

Dies 25-28: Visites programades

Dies 29-7: Participació a la Jornada Mundial de la Joventut  a Lisboa
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Secretaria General i 
Cancelleria

CALENDARI DIOCESÀ PER AL CURS 
2023-2024

Setembre

Dilluns 4: Entrega de nomenaments en el Bisbat a les 12h

Divendres 15: Consell Episcopal amb Delegats Generals en el Bisbat a 
les 11h

 Trobada d’inici de curs de la Delegació de Joventut a les 
20h

Octubre

Dilluns 2: Recés d’inici de curs per al clergat al Centre Borja a les 
11h

Dissabte 7: Trobada diocesana de catequistes al Centre Borja a les 10h

Dissabte 14: Trobada de diaques permanents a les 11h

Dijous 19: Solemnitat de la Mare de Déu de la Salut, patrona de la 
diòcesi

 Consell Diocesà d’Assumptes Econòmics en el Bisbat a les 
19h

Divendres 20: Col·legi de Consultors en el Bisbat a les 11h
 Escola de Pregària per a Joves a la Catedral a les 20:30h

Dies 21 i 22:  XI Jornades Transmet en el Pureza de Maria i Granollers
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Diumenge 22: Campanya del Domund

Divendres 27: Consell Episcopal amb Arxiprestes en el Bisbat a les 11h

Dies 30 i 31:  Curs d’evangelització en el Bisbat a les 10h

Novembre

Dissabte 4:  Consell Pastoral Diocesà en el Bisbat a les 10h

Diumenge 5:  Jornada de Germanor

Divendres 10: Consell Presbiteral en el Bisbat a les 11h

Dissabte 18:  Trobada diocesana de Càritas al Santuari de la Salut a les 
11h

Dies 15 al 22:  XX Mostra de Cinema espiritual de Catalunya

Divendres 24: Trobada diocesana d’adolescents

Dies 27 i 28:  Curs d’evangelització en el Bisbat a les 10h

Dimecres 29: Acte 75è aniversari dels Drets Humans en el Campus de 
la UAB (Bellaterra) a les 13:30h

Desembre

Dijous 7:  Vetlla de la Immaculada a la Basílica de la Mercè de Bar-
celona

Dimecres 13:  Consell Diocesà d’Assumptes Econòmics en el Bisbat a les 
19h

Divendres 15: Col·legi de Consultors en el Bisbat a les 11h

Diumenge 17: Col·lecta de Nadal de Càritas

Dilluns 25:  Solemnitat de la Nativitat del Senyor

Dissabte 30: Dinar de Nadal del clergat i seminaristes a Matadepera a 
les 13:45h

Diumenge 31: Jornada de la Sagrada Família
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Divendres 19: Consell Episcopal amb Arxiprestes en el Bisbat a les 11h

Dijous 25:  Cloenda de la Setmana de Pregària per la Unitat a la Ca-
tedral a les 19h

Diumenge 28: Trobada diocesana de religiosos en el Centre Borja a les 
17h

Dies 29 i 30:  Curs d’evangelització en el Bisbat a les 10h

Febrer

Divendres 2:  Jornada de la Vida Consagrada

Divendres 9:  Consell Episcopal amb Delegats Generals en el Bisbat a 
les 11h

Dissabte 10:  XIX Jornada diocesana de Pastoral de la Salut

Diumenge 11: Campanya de Mans Unides contra la Fam

Del 12 al 18:  Setmana de la Família

Dijous 15:  Consell Diocesà d’Assumptes Econòmics en el Bisbat a les 
19h

Divendres 16: Col·legi de Consultors en el Bisbat a les 11h

Del 16 al 18:  Exercicis Espirituals per a joves a Caldes de Montbui

Dissabte 17:  Ritu d’elecció de catecúmens a la Catedral a les 20h

Diumenge 18: Missa de cloenda de la Setmana de la Família a la Catedral 
a les 20h

Dilluns 19:  Recés de Quaresma del clergat al Centre Borja a les 11h

Del 23 al 25:   Exercicis Espirituals per a joves a Caldes de Montbui

Divendres 23: Consell Presbiteral en el Bisbat a les 11h

Dissabte 24:  Trobada diocesana d’escolans en el Seminari Diocesà a 
les 10h

Dies 26 i 27:  Curs d’evangelització en el Bisbat a les 10h
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Dissabte 2:  Consell Pastoral Diocesà en el Bisbat a les 10h

Dissabte 9: Recés de Quaresma de diaques permanents i candidats a 
les 11h

De l’11 al 15: Exercicis Espirituals per a preveres a Caldes de Montbui

Divendres 15: Trobada d’adolescents en el Seminari Diocesà

Dissabte 16: Jornada de portes obertes al Seminari i Vetlla de Pregària 
per les Vocacions

Diumenge 17: Dia del Seminari

Dimarts 26:  Missa Crismal a la Catedral a les 11h
 Dinar del clergat i seminaristes a la Fundació Busquets a 

les 13:30h

Divendres 29: Divendres Sant. Col·lecta pels Sants Llocs

Diumenge 31: Solemnitat de la Resurrecció del Senyor

Abril

Divendres 12: Consell Episcopal amb Arxiprestes en el Bisbat a les 11h

Dissabte 13:  Romiatge diocesà de malalts al Santuari de la Salut a les 
11h

Divendres 19: Concert de l’Escolania de Montserrat al Monestir de Sant 
Cugat a les 20h a benefici de Càritas i Delegació de Joventut

Dissabte 20: Jornada diocesana de Pastoral Obrera
 Trobada pasqual dels religiosos a Puiggraciós a les 11h

Divendres 26: Trobada diocesana d’adolescents

Dilluns 29:  Trobada de formació de preveres joves en el Bisbat a les 
11h
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Dijous 2:  Consell Diocesà d’Assumptes Econòmics en el Bisbat a les 
19h

Divendres 3:  Col·legi de Consultors en el Bisbat a les 11h

Dissabte 4:  Consell Pastoral Diocesà en el Bisbat a les 10h

Divendres 17: Consell Episcopal amb Delegats Generals en el Bisbat a 
les 11h

 Escola de Pregària per a joves a Sant Cugat del Vallès a 
les 20:30h

Dissabte 18:  Trobada de diaques permanents a les 11h

Diumenge 19: Solemnitat de Pentecosta i XII Trobada diocesana d’Apos-
tolat Seglar a la Catedral a les 19h

Divendres 24: Consell Presbiteral en el Bisbat a les 11h

Dilluns 27:  Trobada de formació de preveres joves en el Bisbat a les 
11h

Juny

Diumenge 2:  Solemnitat de Corpus Christi i Col·lecta de Càritas

Dilluns 10:  Excursió de final de curs del clergat

Dissabte 15:  XX Aniversari de la creació de la diòcesi

Juliol-Agost

Del 20 al 25 de juliol: Campaments d’estiu per adolescents a La Cerdanya

Del 28 de juliol al 2 d’agost: Peregrinació diocesana de joves a Roma

Del 23 al 25 d’agost: Convivències organitzades per la Delegació de Pas-
toral Familiar
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Causa: 001/2017
Álvarez/Aldaz

 

DECRETO.- Terrassa, a 14 de diciembre de 2022.

Habiendo intentado infructuosamente notificar la sentencia recaída sobre 
la nulidad de la causa de referencia arriba indicada al Sr. Aitor José Aldaz 
Barrios; por correo certificado; se acuerda que sea notificada la parte dis-
positiva de la sentencia de nulidad referida a la parte demandada ausente 
mediante la publicación de los correspondientes edictos en el tablón de 
anuncios de éste Tribunal y en el Boletín del Obispado de Terrassa, a los 
efectos oportunos.  

Lo decretó y firma el Muy Iltre. Sr. Vicario Judicial; doy fe.

 
 Mn. Joan Làzaro   Mn. Mariano NDONG
 Vicario Judicial     Notario

El mismo día de la fecha se comunicó a los interesados: 

Abogado: Sra. María Pilar Gilabert García

Defensor del Vincle: Mn. Rafael Sánchez Núñez, ministeripublic@bisbat-
santfeliu.cat 

Conste.

Tribunal eclesiàstic
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  EDICTE
Causa: 001/2017 

Álvarez/Aldaz

DECRET.- Terrassa, 14 de desembre de  2022

Pel present EDICTE, hom fa saber al Sr. Aitor José Aldaz Barrios, demandat 
en parador ignorat en el judici de Declaració de Nul·litat de Matrimoni instat 
per la Sra. Nancy Álvarez Navarro, ha estat dictada Sentencia definitiva en 
aquesta instancia, en la que CONSTA la nul·litat de l’esmentat matrimoni, 
la part dispositiva de la qual es transcriu a continuació: 

Así, pues, atentamente considerados los fundamentos de derecho y las 
pruebas de los hechos, visto el dictamen del Muy Ilustre Defensor del Vín-
culo, los infrascritos Jueces designados para conocer la presente causa, 
invocando el nombre de N. SR. JESUCRISTO, declaramos que al Dubio 
propuesto procede  contestar y contestamos negativamente al capítulo de 
simulación parcial por exclusión de la prole (c.1101,2), por parte del esposo 
demandado; y positivamente al capítulo de incapacidad para asumir las 
obligaciones esenciales del matrimonio por causas de naturaleza psíquica 
(c.1095,3), por parte del esposo demandado; y en su virtud, fallamos que 
CONSTA la nulidad del matrimonio entre  Dª. NANCY ÁLVAREZ NAVARRO, 
esposa actora, y D. AITOR JOSÉ ALDAZ BARRIOS, esposo demandado, 
por grave defecto del consentimiento por incapacidad para asumir las 
obligaciones esenciales del matrimonio por causas de naturaleza psíquica 
(c.1095,3), por parte del esposo demandado. 

Prohibimos al esposo demandado a contraer nuevas nupcias sin consultar 
al Tribunal que dictó la sentencia, de acuerdo con lo que dispone el artículo 
251 de la Instrucción Dignitas Connubii.

Las partes pueden apelar la sentencia en el término de 15 días; si no es 
apelada, en virtud del c. 1682,1 deviene ejecutiva y firme, y ello permitirá 
acceder a nuevas nupcias a la esposa actora; y al esposo demandado, 
siempre y cuando se levante el vetitum impuesto al mismo. No hacemos 
especial mención de costas.
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Así, por esta nuestra sentencia, lo pronunciamos, mandamos y firmamos 
en Terrassa, a uno de septiembre de dos mil veintiuno. Fdo.- Vicario Judi-
cial-Presidente-Ponente; Juez Diocesano; Juez Diocesano –“

Dels fidels en general, i de les Autoritats civils i eclesiàstiques en particular, 
esperem que, si rebessin notícia certa del lloc de residencia de l’esmentat, 
procuraran que li sigui comunicat l’avís d’aquesta publicació de Sentencia. 

Ho decreta i signa el M. 1. Sr. Vicari Judicial 

En dono fe. 

 Mn. Joan Làzaro   Mn. Mariano NDONG
 Vicari Judicial     Notari
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Vida diocesana

Crònica diocesana

Trobada de final de curs de la Fundació escola i Vida

El divendres 30 de juny, al Casal de la Visitació de l’Ametlla del Vallès, 
va tenir lloc la trobada de final de curs dels mestres i professors de les 
escoles diocesanes i parroquials de Terrassa agrupades a la Fundació 
Escola i Vida. 

Durant el matí es va fer una jornada bíblica amb estil de gimcana en el 
que els professors al llarg de diversos tallers tingueren l’ocasió de treballar 
els aspectes més importants de la Paraula de Déu, tant de l’Antic com del 
Nou Testament. Al migdia el bisbe Salvador va presidir la Missa i es clogué 
la jornada amb un dinar fraternal.

Peregrinació diocesana de professors

Entre els dies 6 i 9 de juliol el bisbe Salvador va presidir la peregrinació 
diocesana de les escoles diocesanes i parroquials que formen part de 
la Fundació Escola i Vida. Hi participaren 100 mestres i professors que 
visitaren Bolonya i Florència. Eren professors de les escoles Ramon Pont 
de Terrassa, Mare de Déu de La Salut de Sabadell, Mare de Déu de 
Montserrat de Rubí, Sant Lluís Gonçaga de La Garriga i Nou Patufet  de 
Cerdanyola del Vallès. 

El primer dia es dedicà a visitar la ciutat de Bolonya, i especialment 
l’església de Sant Domènec de Guzman, on es celebrà la Missa. Els 
altres dies es dedicaren a Florència, coneixent més de prop l’obra edu-
cativa de Sant Joan Bosco i visitant els llocs emblemàtics de la ciutat. 
El diumenge es clogué la peregrinació amb la Missa a la Catedral de 
Florència.
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Benedicció de les obres de la Residència Sacerdotal Sant 
Josep Oriol

El divendres 14 de juliol al migdia va tenir lloc la benedicció i inauguració 
de les obres de remodelació realitzades a la Residència Sacerdotal Sant 
Josep Oriol de Barcelona, que acull els preveres i diaques jubilats de Bar-
celona, Terrassa i Sant Feliu de Llobregat. 

Hi assistiren els bisbes de la Província Eclesiàstica juntament amb el 
Patronat de la Fundació que presideix actualment Mons. Salvador Cris-
tau. Presidí l’acció litúrgica el Cardenal Joan Josep Omella, Arquebisbe 
de Barcelona.

Missa d’enviament a la JMJ 

El dissabte 22 de juliol al vespre Mons. Salvador Cristau presidí la celebració 
de l’Eucaristia a la Catedral amb participació dels joves de la diòcesi que 
aniran a la Jornada Mundial de la Joventut a Lisboa. 

El Sr. Bisbe va fer l’enviament dels joves que marxen aquest diumenge en 
autocars des de diferents parròquies de la diòcesi. Són 1050.

2350 joves de Terrassa participen a la Jornada Mundial 
de la Joventut a Lisboa

Entre els dies 30 de juliol i 6 d’agost 2.350 joves de la diòcesi varen 
participar a la Jornada Mundial de la Joventut a Lisboa. 

D’ells 1.050 ho feren amb la Delegació de Joventut, presidits pel bisbe 
Salvador i acompanyats per 16 preveres, els seminaristes i un bon nom-
bre de catequistes.  Els grups de joves eren procedents de les parròquies 
del Sant Esperit, Sant Valentí, la Sagrada Família, la Santa Creu i Sant 
Llorenç de Terrassa; Viladecavalls, Ullastrell, Matadepera, Sant Pere de 
Rubí, Valldoreix, Mirasol, Sant Cugat, Sant Felix, Sagrat Cor, Sant Roc, 
Sagrada Família i Santa Creu de Sabadell; Sant Quirze del Vallès, Polinyà, 
Sentmenat, Mollet del Vallès, Parets del Vallès, Sant Fost de Campcen-
telles, Granollers, Montornès del Vallès, Caldes de Montbui, La Garriga, 
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l’Ametlla del Vallès i Cardedeu, que anaven amb la Delegació de Joventut, 
el delegat de la qual és Mn. Àlex Serra. Els altres participaren a través 
d’escoles, moviments i institucions eclesials diverses.

El diumenge 30 d’agost a les 5 de la tarda partiren els 20 autocars de la 
diòcesi des de diverses parròquies. El dilluns 31 de juliol els joves feren 
parada a Fàtima on es feu la visita al Santuari i una pregària diocesana tot 
demanant la protecció i ajut  de la Mare de Déu per aquest esdeveniment 
eclesial. El dilluns a la tarda arribaren a Alcabideche, on s’instal·laren en 
una escola del municipi prop de Lisboa. El mateix dilluns a la tarda parti-
ciparen en la Missa d’inici que aplegà tots els joves vinguts d’Espanya, i 
que es va celebrar a Estoril.

Durant els diversos dies els joves varen participar en un gran nombre d’ac-
tes: catequesis dels bisbes, pregàries i Misses. Han conviscut amb joves 
d’altres parròquies.  El dimecres 2 d’agost varen tenir l’activitat diocesana, 
amb la Missa  i la celebració de la reconciliació. El bisbe Salvador anuncià 
que l’estiu vinent amb motiu del vintè aniversari de la creació de la diòcesi 
de Terrassa, la peregrinació diocesana de joves serà a Roma.

Els actes centrals foren l’inici oficial de les Jornades, en el parc Eduard 
VII el dimecres 2 d’agost, l’acte de rebuda del Sant Pare el dijous 3 
d’agost, el Via Crucis el divendres 3 d’agost; tots aquesta actes en 
el parc Eduard VII. I especialment la Vetlla de Pregària el dissabte al 
vespre i la Missa de clausura el diumenge 6 d’agost, ambdós actes en 
el Parc Tejo, també a Lisboa. En acabar la Missa s’inicià el viatge de 
retorn a les diverses parròquies de la diòcesi, on arribaren el dilluns 7 
d’agost durant el matí.

Convivències familiars 

Del divendres 25 a la tarda al diumenge 27, la Delegació de la Família va 
realitzar unes convivències per a famílies de la nostra diòcesi a Sant Pau 
de Segúries. Hi van participar 14 famílies amb un total de 75 persones, 
40 d’ells infants d’entre 1 a 12 anys. El tema va ser l’alegria. El dissabte 
tractaren de l’alegria en família i el diumenge de l’alegria de la fe.
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Campaments per adolescents

Entre els dies 26 d’agost i 1 de setembre la Delegació de Joventut va 
organitzar a la Cerdanya els campaments per adolescents Be apostle 
per segon estiu consecutiu. Els dies 31 d’agost i 1 de setembre el bisbe 
Salvador els va visitar tot celebrant l‘Eucaristia i compartint activitats 
amb ells.





Santa Seu
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Sant Pare

Missatge per la III Jornada Mundial 
dels avis i de les persones grans

«LA SEVA MISERICÒRDIA S’ESTÉN 
DE GENERACIÓ EN GENERACIÓ» (cf. Lc 1,50)

Missatge del Sant Pare Francesc per a la 
III Jornada Mundial dels Avis i de les Persones Grans

23 de juliol de 2023

Benvolguts germans i germanes, «La seva misericòrdia s’estén de generació 
en generació» (cf. Lc 1,50): aquest és el tema de la III Jornada Mundial 
dels Avis i les Persones Grans. És un tema que ens recondueix a aquell 
encontre beneït entre la jove Maria i la seva parenta anciana Elisabet (cf. 
Lc 1,39- 56. Aquesta, plena de l’Esperit Sant, s’adreça a la Mare de Déu 
amb paraules que, després de mil·lennis, donen ritme a la nostra pregària 
diària: «Ets beneïda entre totes les dones i és beneït el fruit de les teves 
entranyes!» (v. 42). I l’Esperit Sant, que ha davallat ja damunt Maria, la 
impulsa a respondre amb el Magníficat, en el qual proclama que la mi-
sericòrdia del Senyor s’estén de generació en generació. L’Esperit Sant 
beneeix i acompanya cada encontre fecund entre generacions diferents, 
entre avis i nets, entre joves i ancians. Efectivament, Déu desitja que, com 
va fer Maria amb Elisabet, els joves alegrin el cor de les persones grans, 
i que adquireixin saviesa a partir de les seves vivències. Però, sobretot, 
el Senyor vol que no deixem sols els ancians, que no els releguem als 
marges de la vida, com passa sovint per desgràcia. 

És bonica, enguany, la proximitat entre la celebració de la Jornada Mundial 
dels Avis i de les Persones Grans i la de la Joventut. Ambdues tenen com a 
tema la “pressa” de Maria per anar a visitar Elisabet (cf. v. 39), i d’aquesta 
manera ens porten a reflexionar sobre el vincle entre els joves i els anci-
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ans. El Senyor espera que els joves, en trobar-se amb les persones grans, 
acullin la crida a custodiar la memòria i reconeguin, gràcies a ells, el do de 
pertànyer a una història més gran. L’amistat amb una persona gran ajuda 
el jove a no reduir la vida al present i a recordar que no tot depèn de les 
seves capacitats. Per als més grans, en canvi, la presència d’un jove els 
dona esperança que tot allò que han viscut no es perdrà i que els seus 
somnis poden realitzar-se. En definitiva, la visita de Maria a Elisabet i la 
consciència que la misericòrdia del Senyor es transmet d’una generació a 
l’altra revelen que no podem avançar –i molt menys salvar-nos– sols i que 
la intervenció de Déu es manifesta sempre en el conjunt, en la història 
d’un poble. És Maria mateixa qui ho diu en el Magníficat, exultant en Déu 
que ha obrat meravelles noves i sorprenents, fidel a la promesa donada 
a Abraham (cf. v. 51-55). 

Per tal d’acollir millor l’estil d’actuar de Déu, recordem que el temps ha 
de ser viscut en la seva plenitud, perquè les realitats més grans i els 
somnis més bonics no es realitzen en un moment, sinó a través d’un 
creixement i una maduració en camí, en diàleg, en relació. Per això, 
qui es concentra només en allò immediat, a aconseguir beneficis per a 
ell de manera ràpida i àvida, a tenir-ho tot de seguida, perd de vista la 
manera d’actuar de Déu. El seu projecte d’amor, contràriament, travessa 
passat, present i futur, abraça i posa en comunicació les generacions. 
És un projecte que va més enllà de nosaltres mateixos, però en el qual 
cadascun de nosaltres és important, i sobretot està cridat a anar més 
enllà. Per als més joves es tracta d’anar més enllà d’aquella immediatesa 
en què es confina la realitat virtual, la qual moltes vegades distreu de 
l’acció concreta; en el cas de les persones grans es tracta de no capfi-
car-se en les forces que decauen i de no lamentar-se per les ocasions 
perdudes. Mirem endavant. Deixem-nos plasmar per la gràcia de Déu 
que, de generació en generació, ens lliura de l’immobilisme en l’actuar 
i dels remordiments del passat. 

En l’encontre entre Maria i Elisabet, entre joves i grans, Déu ens dona el 
seu futur. El camí de Maria i l’acollença d’Elisabet obren les portes a la 
manifestació de la salvació. A través de la seva abraçada, la misericòrdia 
de Déu irromp amb una joiosa mansuetud en la història humana. Voldria, 
doncs, convidar cadascun de vosaltres a pensar en aquell encontre, encara 
més, a tancar els ulls i a imaginar, com en una foto, aquella abraçada entre 
la jove Mare de Déu i la mare anciana de Joan Baptista; a representar-lo 
en la ment i a visualitzar-lo en el cor, per a fixar-lo en l’ànima com una 
icona lluminosa interior. 
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I us convido a més a passar de la imaginació a la realització d’un gest 
concret per abraçar els avis i les persones grans. No els deixem sols, la 
seva presència a les famílies i a les comunitats és valuosa, ens dona la 
consciència de compartir la mateixa herència i de formar part d’un poble 
on es conserven les arrels. Sí, són els ancians els qui ens transmeten la 
pertinença al poble sant de Déu. Tant l’Església com la societat els ne-
cessita. Ells donen al present un passat necessari per a construir el futur. 
Honrem-los, no ens privem de la seva companyia i no els privem de la 
nostra; no permetem que siguin descartats. 

La Jornada Mundial dels Avis i de les Persones Grans vol ser un petit i de-
licat signe d’esperança per a ells i per a tota l’Església. Renovo per això la 
meva invitació a tothom –diòcesis, parròquies, associacions i comunitats– a 
celebrar aquesta Jornada, posant en el centre l’alegria desbordant d’un 
renovat encontre entre joves i ancians. A vosaltres, joves, que us esteu 
preparant per anar a Lisboa o que viureu la Jornada Mundial de la Joventut 
(JMJ) en els vostres llocs d’origen, voldria dir-vos: abans de posar-se en 
camí aneu a trobar els vostres avis, feu una visita a una persona gran que 
estigui sola. La seva pregària us protegirà i portareu en el cor la benedic-
ció d’aquell encontre. A vosaltres, ancians, us demano que acompanyeu 
amb la pregària els joves que van a celebrar la JMJ. Aquests nois són la 
resposta de Déu a les seves peticions, el fruit d’allò que van sembrar, el 
senyal que Déu no abandona el seu poble, sinó que sempre el rejoveneix 
amb la fantasia de l’Esperit Sant. 

Estimats avis, estimats germans i germanes grans, que la benedicció de 
l’abraçada entre Maria i Elisabet us aconsegueixi i vessi de pau els vostres 
cors. Us beneeixo amb afecte. I vosaltres, si us plau, reseu per mi. 

Francesc 



(34)290 juliol-agost - BBT 43 (2023)

SANTA SEU

Discursos i homilies en la Jornada 
Mundial de la Joventut a Lisboa

VÍSPERAS CON LOS OBISPOS, SACERDOTES, DIÁCONOS, 
CONSAGRADOS, CONSAGRADAS, SEMINARISTAS Y AGENTES 

PASTORALES

HOMILÍA DEL SANTO PADRE

Monasterio de los Jerónimos, Lisboa 
Miércoles, 2 de agosto de 2023

Queridos hermanos obispos, queridos sacerdotes, diáconos, consagra-
das, consagrados, seminaristas, queridos agentes pastorales, hermanos 
y hermanas: Boa tarde!

Me siento feliz de estar entre ustedes para vivir junto a tantos jóvenes la 
Jornada Mundial de la Juventud, pero también para compartir vuestro ca-
mino eclesial, vuestros cansancios y esperanzas. Agradezco a Mons. José 
Ornelas Carvalho las palabras que me ha dirigido; deseo rezar con ustedes 
para que, como ha dicho, podamos ser, junto con los jóvenes, audaces 
en abrazar “el sueño de Dios y encontrar caminos para una participación 
alegre, generosa y transformadora, para la Iglesia y la humanidad”. Y esto 
no es chiste, es un programa.

Me rodea la belleza de este país, tierra de paso entre el pasado y el futuro, 
lugar de antiguas tradiciones y de grandes cambios, adornado por valles 
exuberantes, playas doradas que se asoman a la hermosura sin límites 
del océano, que bordea Portugal. Esto me evoca el entorno de la llamada 
de Jesús a los primeros discípulos, a orillas del mar de Galilea. Quisiera 
detenerme en esta llamada, que pone de manifiesto lo que acabamos de 
escuchar en la Lectura breve de Vísperas: el Señor nos ha salvado, nos 
ha llamado no por nuestras obras, sino por su gracia (cf. 2 Tm 1,9). Esto 
sucedió en la vida de los primeros discípulos cuando Jesús, pasando, «vio 
dos barcas junto a la orilla del lago; los pescadores habían bajado y estaban 
lavando las redes» (Lc 5,2). Entonces Jesús subió a la barca de Simón 
y, después de haber hablado a la multitud, cambió la vida de aquellos 
pescadores invitándolos a remar mar adentro y a echar las redes. Vemos 
inmediatamente un contraste: por una parte, los pescadores bajan de la 
barca para lavar las redes, es decir, para limpiarlas, conservarlas bien y 
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volver a casa; por otra parte, Jesús sube a la barca e invita a echar de 
nuevo las redes para la pesca. Resaltan las diferencias: los discípulos ba-
jan, Jesús sube; ellos quieren guardar las redes, Él quiere que se echen 
nuevamente al mar para la pesca.

En primer lugar, están los pescadores que bajan de la barca para lavar las 
redes. Esta es la escena que se presenta ante los ojos de Jesús y Él se 
detiene precisamente allí. Hacía poco que había comenzado su predicación 
en la sinagoga de Nazaret, pero sus compatriotas lo habían empujado 
fuera de la ciudad e incluso habían intentado matarlo (cf. Lc 4,28-30). 
Entonces Él salió del lugar sagrado y comenzó a predicar la Palabra entre 
la gente, en las calles donde las mujeres y los hombres de su tiempo se 
afanaban cada día. A Cristo lo que le interesa es llevar la cercanía de Dios, 
precisamente a los lugares y las situaciones donde las personas viven, 
luchan, esperan, a veces teniendo entre las manos fracasos y frustracio-
nes, justamente como esos pescadores que durante la noche no habían 
sacado nada. Jesús mira con ternura a Simón y a sus compañeros que, 
cansados y amargados, lavan sus redes, realizando un gesto repetitivo, 
automático, pero también lleno de fatiga y resignación: no quedaba más 
que volver a casa con las manos vacías.

A veces, en nuestro camino eclesial, podemos experimentar un cansancio 
similar. Cansancio. Alguien decía: “Temo al cansancio de los buenos”. Un 
cansancio cuando nos parece que entre las manos sólo tenemos redes 
vacías. Es un sentimiento bastante difundido en los países de antigua 
tradición cristiana, afectados por muchos cambios sociales y culturales, y 
cada vez más marcados por el secularismo, por la indiferencia hacia Dios 
y por un creciente distanciamiento de la práctica de la fe. Y aquí está 
el peligro que entra la mundanidad. Y esto a menudo se acentúa por la 
desilusión o la rabia que algunos alimentan en relación a la Iglesia, en 
algunos casos por nuestro mal testimonio y por los escándalos que han 
desfigurado su rostro, y que llaman a una purificación humilde, constante, 
partiendo del grito de dolor de las víctimas, que siempre han de ser aco-
gidas y escuchadas. Pero, cuando uno se siente desanimado –y cada uno 
de ustedes piense en qué momento han sentido el desánimo–, el riesgo 
es bajar de la barca y quedar atrapado en las redes de la resignación y 
del pesimismo. En cambio, confiemos en que Jesús continúa tendiendo 
la mano, sosteniendo a su amada Esposa. Llevemos al Señor nuestras 
fatigas y nuestras lágrimas, para poder afrontar las situaciones pastorales 
y espirituales, dialogando entre nosotros con apertura de corazón para 
experimentar nuevos caminos a seguir. Cuando estamos desanimados, 
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conscientes o no del todo conscientes, nos “jubilamos”, nos “jubilamos” del 
celo apostólico, lo vamos perdiendo, y nos transformamos en “funcionarios 
de lo sagrado”. Es muy triste cuando una persona que ha consagrado su 
vida a Dios se transforma en “funcionario”, en mero administrador de las 
cosas. Es muy triste.

En efecto, apenas los apóstoles bajan a lavar los instrumentos utiliza-
dos, Jesús sube a la barca y luego los invita a echar nuevamente las redes. 
En el momento del desánimo, momento de la “jubilación”, dejemos que 
Jesús suba a la barca de nuevo, con la ilusión del primer tiempo, esa ilusión 
que debe ser revivida, reconquistada, re-editada. Él viene a buscarnos en 
nuestras soledades, en nuestras crisis, para ayudarnos a recomenzar. La 
espiritualidad del recomienzo. No le tengan miedo. Así es la vida: caer y re-
comenzar, aburrirse y recibir de nuevo la alegría. Recibir esa mano de Jesús. 
También hoy pasa por las orillas de la existencia para reavivar la esperanza 
y decirnos también a nosotros, como a Simón y a los otros: «Navega mar 
adentro y echen las redes» (Lc 5,4). Y cuando se pierde la ilusión, nos salen 
mil justificativos para no echar las redes, pero sobre todo esa resignación 
amarga, que es como un gusano que corroe el alma. Hermanos y hermanas, 
lo que vivimos es ciertamente un tiempo difícil, lo sabemos, pero el Señor 
hoy pregunta a esta Iglesia: “¿Quieres bajar de la barca y hundirte en la 
desilusión, o dejarme subir y permitir que sea una vez más la novedad de 
mi Palabra la que lleve el timón? A ti, sacerdote, consagrado, consagrada, 
obispo: ¿te conformas sólo con el pasado que tienes detrás o te atreves a 
echar nuevamente con entusiasmo las redes para la pesca?”. Esto es lo 
que nos pide el Señor: que reavivemos la inquietud por el Evangelio.

Cuando uno se va acostumbrando y se va aburriendo y la misión se trans-
forma en una especie de “empleo”, es el momento de dejar lugar a esa 
segunda llamada de Jesús, que nos llama de nuevo, siempre. Nos llama 
para hacernos caminar, nos llama para rehacernos.No le tengan miedo a 
esa segunda llamada de Jesús. No es ilusión, es Él que vuelve a golpear 
la puerta. Y podemos decir que esta es la inquietud “buena”, cuando nos 
dejamos seducir por la segunda llamada de Jesús, esa es la inquietud 
buena, que la inmensidad del océano les entrega a ustedes portugueses: 
ir más allá de la orilla, no para conquistar el mundo –ni para pescar ba-
calaos–, sino para animarlo con la consolación y la alegría del Evangelio. 
En esta óptica se pueden leer las palabras de uno de sus grandes misio-
neros, el Padre António Vieira, llamado “Paiaçu”, padre grande. Él decía 
que Dios les ha dado una pequeña tierra para nacer; pero, haciéndolos 
asomarse al océano, les ha dado el mundo entero para morir: «Para nacer, 
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poca tierra; para morir, toda la tierra; para nacer, Portugal; para morir, el 
mundo» (A. Vieira, Homilías, Vol. III, Tomo VII, Porto 1959, p. 69). Echar 
de nuevo las redes y abrazar al mundo con la esperanza del Evangelio: 
¡a esto estamos llamados! No es tiempo de detenerse, no es tiempo de 
rendirse, no es tiempo de amarrar la barca en tierra o de mirar atrás; no 
tenemos que evadir este tiempo porque nos da miedo y refugiarnos en 
formas y estilos del pasado. No, este es el tiempo de gracia que el Señor 
nos da para aventurarnos en el mar de la evangelización y de la misión.

Pero, para poder hacerlo, también necesitamos tomar decisiones. Quisiera 
indicarles tres decisiones, inspiradas en el Evangelio.

En primer lugar, navegar mar adentro. Esa magnanimidad. ¡No sean pu-
silánimes! Navegar mar adentro, para echar nuevamente las redes al mar, 
es necesario dejar la orilla de las desilusiones y del inmovilismo, tomar 
distancia de esa tristeza dulzona y de ese cinismo irónico que tantas ve-
ces nos asaltan frente a las dificultades. Tristeza dulzona, cinismo irónico. 
Examinemos la conciencia sobre esto. Recuperar la ilusión, pero en una 
segunda edición de la ilusión, la ilusión ya madura, la ilusión que viene de 
fracaso o aburrimiento. No es fácil recuperar la ilusión adulta. Es necesario 
hacerlo para pasar del derrotismo a la fe, como Simón que, aun habiendo 
trabajado en vano toda la noche, afirmó: «Si tú lo dices, echaré las redes» 
(Lc 5,5). Pero, para confiar cada día en el Señor y en su Palabra, no son 
suficientes las palabras, se necesita mucha oración. Yo quisiera aquí hacer 
una pregunta, pero cada uno se la responde adentro: ¿cómo rezo yo? 
¿Como un loro, bla, bla, bla, o durmiendo la siesta adelante del Sagrario 
porque no sé cómo hablar con el Señor? ¿Rezo? ¿Cómo rezo? Sólo en 
adoración, sólo ante el Señor se recuperan el gusto y la pasión por la 
evangelización. Y curiosamente, la oración de adoración la hemos perdido; 
y todos, sacerdotes, obispos, consagradas, consagrados, tienen que recu-
perarla, ese estar en silencio delante del Señor. La Madre Teresa, metida en 
tantas cosas de la vida, nunca dejó la adoración, aun en los momentos en 
que su fe tambaleaba y se preguntaba si era todo verdad o no. Momento 
de la oscuridad, que también lo pasó Teresita del Niño Jesús. Entonces, 
en la oración se supera la tentación de llevar adelante una “pastoral de la 
nostalgia y de los lamentos”. En un convento había una monja –esto es 
histórico– que se lamentaba de todo, y no sé qué nombre tenía, pero las 
monjas le cambiaron el nombre y la llamaban “Sor Lamentela”. ¡Cuántas 
veces nuestras impotencias, nuestras desilusiones las transformamos en 
lamentelas! Y dejando esas lamentelas, se toma otra vez la fuerza para 
navegar mar adentro, sin ideologías, sin mundanidad. La mundanidad espi-
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ritual que se nos mete y de la cual se engendra el clericalismo. Clericalismo 
no solo de los curas: los laicos clericalizados son peores que los curas. Ese 
clericalismo que nos arruina. Y como decía un gran maestro espiritual, esa 
mundanidad espiritual –que provoca el clericalismo– es uno de los males 
más graves que puede suceder a la Iglesia. Superar esas dificultades sin 
ideologías, sin mundanidad, animados por un único deseo: que el Evangelio 
llegue a todos. Ustedes tienen muchos ejemplos en este camino y, visto 
que estamos rodeados de jóvenes, quisiera recordar a un joven de Lisboa, 
san Juan de Brito, era un muchacho de aquí, que hace siglos, en medio de 
muchas dificultades, se fue para la India y empezó a hablar y a vestirse del 
mismo modo de los que encontraba con tal de anunciar a Jesús. También 
nosotros estamos llamados a sumergir nuestras redes en el tiempo en que 
vivimos, a dialogar con todos, a hacer comprensible el Evangelio, aun cuando 
para hacerlo podamos correr el riesgo de alguna tormenta. Como los jóvenes 
que vienen aquí de todo el mundo para desafiar las olas gigantes, también 
nosotros vayamos mar adentro sin miedo; no tengamos miedo de afrontar 
el mar abierto, porque en medio de la tormenta y de los vientos contrarios, 
Jesús viene y viene a nuestro encuentro y nos dice: «Tranquilícense, soy 
yo; no teman» (Mt 14,27). ¿Cuántas veces hemos tenido esa experiencia? 
Cada uno se contesta adentro. Y si no la hemos tenido, es porque algo falló 
durante la tormenta.

Una segunda decisión: llevar adelante juntos la pastoral, todos juntos. En el 
texto Jesús confía a Pedro la tarea de navegar mar adentro, pero después 
habla en plural, diciendo «echen las redes» (Lc 5,4). Pedro guía la barca, 
pero en la barca están todos y todos están llamados a echar las redes. To-
dos. Y cuando recogen una gran cantidad de peces, no creen que pudieran 
hacerlo solos, no administran el don como posesión y propiedad privada, 
sino que –dice el Evangelio– «hicieron señas a los compañeros de la otra 
barca para que fueran a ayudarlos» (Lc 5,7). Y así llenaron dos barcas de 
peces. Uno significa soledad, cerrazón, pretensión de autosuficiencia, dos 
significa relación. La Iglesia es sinodal, es comunión, ayuda recíproca, camino 
común. A esto tiende el Sínodo en curso, que tendrá su primer momento 
asambleario en el próximo mes de octubre. En la barca de la Iglesia tiene 
que haber lugar para todos: todos los bautizados están llamados a subir en 
ella y a echar las redes, comprometiéndose personalmente en el anuncio 
del Evangelio. Y no olviden esta palabra: todos, todos, todos. A mí me toca 
mucho el corazón cuando tengo que decir como abrir perspectivas apos-
tólicas, aquel pasaje del Evangelio en el que no van a la fiesta de bodas del 
hijo y está todo preparado. ¿Y qué dice el señor, el señor de la fiesta qué 
dice? “Vayan a los confines y traigan a todos, todos, todos, todos: sanos, 
enfermos, chicos y grandes, buenos y pecadores. Todos”. Que la Iglesia no 
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sea una aduana para seleccionar a quienes entran y no. Todos, cada uno 
con su vida a cuestas, con sus pecados, pero como está, delante de Dios, 
como está, delante de la vida… Todos. Todos. No pongamos aduanas en 
la Iglesia. Todos. Y es un gran desafío, especialmente en los contextos en 
que los sacerdotes y los consagrados están cansados porque, mientras las 
exigencias pastorales aumentan, ellos son cada vez menos. Sin embargo, 
en esta situación podemos ver una ocasión para involucrar, con impulso 
fraterno y sana creatividad pastoral, a los laicos. Las redes de los primeros 
discípulos, entonces, se convierten en una imagen de la Iglesia, que es una 
“red de relaciones” humanas, espirituales y pastorales. Si no hay diálogo, 
si no hay corresponsabilidad, si no hay participación, la Iglesia envejece. 
Quisiera decirlo así: jamás un obispo sin su presbiterio y el Pueblo de Dios; 
jamás un sacerdote sin sus compañeros; y todos unidos como Iglesia –sa-
cerdotes, religiosas, religiosos y fieles laicos–, nunca sin los otros, nunca 
sin el mundo. Sin mundanidad, eso sí, pero no sin el mundo. En la Iglesia 
nos ayudamos, nos sostenemos mutuamente y estamos llamados a difundir 
también fuera un clima constructivo de fraternidad. Por otra parte, san Pedro 
escribe que somos las piedras vivas empleadas para la construcción de un 
edificio espiritual (cf. 1 P 2,5). Quisiera agregar: ustedes, fieles portugueses, 
son también una “calçada”, son las piedras valiosas de ese suelo acogedor 
y resplandeciente sobre el cual el Evangelio necesita caminar; ni una piedra 
puede faltar, de lo contrario se nota inmediatamente. ¡Esta es la Iglesia que, 
con la ayuda de Dios, estamos llamados a construir!

Por último, la tercera decisión: ser pescadores de hombres. No tengan 
miedo. Eso no es hacer proselitismo, es anunciar el Evangelio que pro-
voca. En esta imagen tan linda de Jesús, ser pescadores de hombres, 
Jesús confía a los discípulos la misión de navegar en el mar del mundo. 
Con frecuencia el mar, en la Escritura, está asociado al lugar del mal y de 
las fuerzas desfavorables que los hombres no logran dominar. Por eso, 
pescar personas y sacarlas del agua significa ayudarlas a salir del abismo 
donde se habían hundido, salvarlas del mal que amenaza con ahogarlas, 
resucitarlas de toda forma de muerte. Pero esto sin proselitismo, sino 
con amor. Y una de las señales de algunos movimientos eclesiales que 
están andando mal es el proselitismo. Cuando un movimiento eclesial o 
una diócesis, o un obispo, o un cura, o una monja o un laico hace pro-
selitismo, eso no es cristiano. Cristiano es invitar, acoger, ayudar, pero 
sin proselitismo. El Evangelio, en efecto, es un anuncio de vida en el mar 
de la muerte, de libertad en los torbellinos de la esclavitud, de luz en el 
abismo de las tinieblas. Como afirma san Ambrosio, «los instrumentos de 
la pesca apostólica son como las redes; en efecto, las redes no causan 
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la muerte del que queda atrapado, sino que lo guardan con vida, lo sacan 
de los abismos a la luz» (Exp. Luc. IV, 68-79). Hay muchos abismos en 
la sociedad de hoy, también aquí en Portugal, en todas partes. Tenemos 
la sensación de que falta el entusiasmo, la valentía de soñar, la fuerza de 
afrontar los desafíos, la confianza en el futuro; y, mientras tanto, nave-
gamos en la incertidumbre, en la precariedad, sobre todo económica, en 
la pobreza de amistad social, en la falta de esperanza. A nosotros, como 
Iglesia, se nos ha confiado la tarea de sumergirnos en las aguas de este 
mar echando la red del Evangelio, sin señalar con el dedo, sin acusar, sino 
llevando a las personas de nuestro tiempo una propuesta de vida, la de 
Jesús: llevar la acogida del Evangelio, invitarlos a la fiesta, a una sociedad 
multicultural; llevar la cercanía del Padre a las situaciones de precariedad, 
de pobreza que aumentan, sobre todo entre los jóvenes; llevar el amor de 
Cristo allí donde la familia es frágil y las relaciones están heridas; transmitir 
la alegría del Espíritu allí donde reinan la desmoralización y el fatalismo. 
Uno de vuestros poetas escribió: «Para llegar al infinito, y creo que se 
puede llegar allí, es preciso que tengamos un puerto, uno sólo, firme, y 
partir de él hacia lo Indefinido» (F. Pessoa, Livro do Desassossego, Lisboa 
1998, 247).¡Soñamos la Iglesia portuguesa como un “puerto seguro” para 
quienes afrontan las travesías, los naufragios y las tormentas de la vida!

Queridos hermanos y hermanas: a todos, laicos, religiosos, religiosas, 
sacerdotes, obispos, a todos, a todos: no tengan miedo, echen las redes. 
No vivan acusando “esto es pecado” esto aquí que no es pecado. Vengan 
todos, después hablamos, pero que sientan primero la invitación de Jesús 
y después viene el arrepentimiento, después viene esa cercanía de Je-
sús. Por favor, no conviertan a la Iglesia en una aduana: acá se entra, los 
justos, los que están bien, los que están bien casados y ahí afuera todos 
los demás. No. La Iglesia no es eso. Justos y pecadores, buenos y malos, 
todos, todos, todos. Y después, que el Señor nos ayude a arreglar ese 
asunto. Pero todos. Les agradezco de corazón, hermanos y hermanas, esta 
escucha –que por ahí fue aburrida–; les agradezco todo lo que hacen, el 
ejemplo, sobre todo el ejemplo escondido, y la constancia, ese levantarse 
todos los días para empezar de nuevo o para continuar lo empezado. Como 
dicen ustedes: Muito obrigado! Por lo que hacen… Y los encomiendo a 
la Virgen de Fátima, a la custodia del ángel de Portugal y a la protección 
de sus grandes santos; especialmente, aquí en Lisboa, de san Antonio, 
apóstol incansable –que se lo roban los de Padua–, predicador inspira-
do, discípulo del Evangelio atento a los males de la sociedad y lleno de 
compasión por los pobres; que San Antonio interceda por ustedes y les 
alcance la alegría de una nueva pesca milagrosa. Después me cuentan. 
Y, por favor, no se olviden de rezar por mí. Gracias.
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CEREMONIA DE ACOGIDA
DISCURSO DEL SANTO PADRE

Parque Eduardo VII, Lisboa 
Jueves, 3 de agosto de 2023

Queridos jóvenes: Boa tarde!

Bem-vindos! Bienvenidos y gracias por estar aquí, ¡me alegra verlos! Me 
alegra escuchar el simpático alboroto que hacen y poderme contagiar 
de su alegría. Es hermoso estar juntos en Lisboa; fueron llamados por 
mí, por el Patriarca –a quien agradezco sus palabras–, por sus obispos, 
sacerdotes, catequistas, animadores. ¡Vamos a agradecerles a todos los 
que los llamaron y a todos los que trabajaron para posibilitar esta reunión, 
y lo hacemos con un fuerte aplauso! Pero, sobre todo, es Jesús quien los 
llamó, agradezcámosle a Jesús con otro fuerte aplauso.

Ustedes no están aquí por casualidad. El Señor los llamó, no sólo en estos 
días, sino desde el comienzo de sus vidas. A todos nos llamó desde el 
comienzo de la vida. Él los llamó por sus nombres. Escuchamos la Palabra 
de Dios que nos llamó por sus nombres. Intenten imaginar estas palabras 
escritas en letras grandes; y después piensen que están escritas dentro de 
cada uno de ustedes, en sus corazones, como formando el título de tu vida, 
el sentido de lo que sos: has sido llamado por tu nombre: vos, vos, vos, 
vos, acá, todos nosotros, yo, todos fuimos llamados por nuestro nombre. 
No fuimos llamados automáticamente, fuimos llamados por el nombre. 
Pensemos esto: Jesús me llamó por mi nombre. Son palabras escritas en 
el corazón, y después pensemos que están escritas dentro de cada uno 
de nosotros, en nuestros corazones, y forman una especie del título de 
tu vida, el sentido de lo que somos, el sentido de lo que sos. Has sido 
llamado por tu nombre. Ninguno de nosotros es cristiano por casualidad, 
todos fuimos llamados por nuestro nombre. Al principio de la trama de 
la vida, antes de los talentos que tenemos, antes de las sombras de las 
heridas que llevamos dentro, hemos sido llamados. Hemos sido llamados, 
¿por qué? Porque somos amados. Hemos sido llamados porque somos 
amados. Es lindo. A los ojos de Dios somos hijos valiosos, que Él llama 
cada día para abrazar, para animar, para hacer de cada uno de nosotros 
una obra maestra única, original. Cada uno de nosotros es único y es 
original, y la belleza de todo esto no la podemos vislumbrar.



(42)298 juliol-agost - BBT 43 (2023)

SANTA SEU

Queridos jóvenes: en esta Jornada Mundial de la Juventud, ayudémo-
nos a reconocer esta realidad; que estos días sean ecos vibrantes de 
la llamada amorosa de Dios, porque somos valiosos a los ojos de Dios, 
a pesar de aquello que a veces ven nuestros ojos, a veces nuestros 
ojos están empañados por la negatividad y deslumbrados por tantas 
distracciones. Que estos sean días en los que mi nombre, tu nombre, 
por medio de hermanos y hermanas de tantas lenguas, tantas naciones 
–veíamos tantas banderas– que lo pronuncian amistosamente, resuena 
como una noticia única en la historia, porque único es el latido de Dios por 
ti. Que sean días en los que grabemos en el corazón que somos amados 
como somos. No como quisiéramos ser, como somos ahora. Y este es el 
punto de partida de la JMJ, pero sobre todo el punto de partida de la vida. 
Chicos y chicas, somos amados como somos, sin maquillaje. ¿Entienden 
esto? Y somos llamados por el nombre de cada uno de nosotros.

No es un modo de decir, es Palabra de Dios (cf. Is 43,1; 2 Tm 1,9). Ami-
go, amiga, si Dios te llama por tu nombre significa que para Dios ninguno 
de nosotros es un número. Es un rostro, es una cara, es un corazón. 
Quisiera que cada uno vea una cosa: muchos hoy saben tu nombre, pero 
no te llaman por tu nombre. De hecho, tu nombre es conocido, aparece 
en las redes sociales, se elabora por algoritmos que le asocian gustos y 
preferencias. Pero todo esto no interpela tu unicidad, sino tu utilidad para 
los estudios de mercado. Cuántos lobos se esconden detrás de sonrisas 
de falsa bondad, diciendo que saben quién sos, pero que no te quieren; 
insinúan que creen en ti y prometen que llegarás a ser alguien, para des-
pués dejarte solo cuando ya no les interesas más. Y estas son las ilusiones 
de lo virtual y debemos estar atentos para no dejarnos engañar, porque 
muchas realidades que hoy nos atraen y prometen felicidad después se 
muestran por aquello de lo que son: cosas vanas, pompas de jabón, cosas 
superfluas, cosas que no sirven y que nos dejan vacíos por dentro. Les 
digo una cosa: Jesús no es así, no es así; Él confía en ti, confía en cada 
uno de ustedes, en cada uno de nosotros, porque para Jesús cada uno de 
nosotros le importamos, cada uno de ustedes le importa. Y ese es Jesús.

Y es por eso [que] nosotros, su Iglesia, somos la comunidad de los que 
son llamados; no somos la comunidad de los mejores, no, somos todos 
pecadores, pero somos llamados así como somos. Pensemos un poquito 
esto en el corazón: somos llamados como somos, con los problemas que 
tenemos, con las limitaciones que tenemos, con nuestra alegría desbor-
dante, con nuestras ganas de ser mejores, con nuestras ganas de triunfar. 
Somos llamados como somos. Piensen esto: Jesús me llama como soy, no 
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como quisiera ser. Somos comunidad de hermanos y hermanas de Jesús, 
hijos e hijas del mismo Padre.

Amigos, quisiera ser claro con ustedes, que son alérgicos a la falsedad y a 
las palabras vacías: en la Iglesia, hay espacio para todos. Para todos. En 
la Iglesia, ninguno sobra. Ninguno está de más. Hay espacio para todos. 
Así como somos. Todos. Y eso Jesús lo dice claramente. Cuando manda 
a los apóstoles a llamar para el banquete de ese señor que lo había pre-
parado, dice: “Vayan y traigan a todos”, jóvenes y viejos, sanos, enfermos, 
justos y pecadores. ¡Todos, todos, todos! En la Iglesia hay lugar para todos. 
“Padre, pero yo soy un desgraciado, soy una desgraciada, ¿hay lugar para 
mí?”. ¡Hay lugar para todos! Todos juntos, cada uno, en su lengua repita 
conmigo: Todos, todos, todos. No se oye, ¡otra vez! Todos. Todos. Todos. 
Y esa es la Iglesia, la Madre de todos. Hay lugar para todos. El Señor no 
señala con el dedo, sino que abre sus brazos. Es curioso: el Señor no 
sabe hacer esto [indica con el dedo], sino que hace esto [hace el gesto de 
abrazar]. Nos abraza a todos. Nos muestra a Jesús en la cruz, que tanto 
abrió sus brazos para ser crucificado y morir por nosotros.

Jesús nunca cierra la puerta, nunca, sino que te invita a entrar; entrá y ve. 
Jesús recibe, Jesús acoge. En estos días cada uno de nosotros transmite 
el lenguaje de amor de Jesús. Dios te ama, Dios te llama. ¡Qué lindo es 
esto! Dios me ama, Dios me llama. Quiere que esté cerca de Él.

También ustedes, esta tarde, me hicieron preguntas, muchas preguntas. 
Nunca se cansen de preguntar. No se cansen de preguntar. Hacer pre-
guntas es bueno; es más, a menudo es mejor que dar respuestas, porque 
quien pregunta permanece “inquieto” y la inquietud es el mejor remedio 
para la rutina, a veces una especie de normalidad que anestesia el alma. 
Cada uno de nosotros tiene sus interrogantes dentro. Llevemos esos in-
terrogantes con nosotros y llevemos en el diálogo común entre nosotros. 
Llevémoslos cuando rezamos delante de Dios. Esas preguntas que con la 
vida se van haciendo respuestas, que solamente tenemos que esperarlas. 
Y una cosa muy interesante: Dios ama por sorpresa. No está programado. 
El amor de Dios es sorpresa. Es sorpresa. Siempre sorprende. Siempre 
nos mantiene alertas y nos sorprende.

Queridos chicos y chicas, los invito a pensar esto tan hermoso: que Dios 
nos ama, Dios nos ama como somos, no como quisiéramos ser o como la 
sociedad quisiera que seamos. ¡Como somos! Nos llama con los defectos 
que tenemos, con las limitaciones que tenemos y con las ganas que te-
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nemos de seguir adelante en la vida. Dios nos llama así. Confíen, porque 
Dios es Padre y es Padre que nos quiere y Padre que nos ama. Esto no es 
muy fácil. Y para esto tenemos una gran ayuda, la Madre del Señor. Ella 
es nuestra Madre también, Ella es nuestra Madre.

Solamente era esto lo que les quería decir: no tengan miedo, tengan 
coraje, vayan adelante, sabiendo que estamos “amortizados” por el amor 
que Dios nos tiene. Dios nos ama. Digámoslo juntos todos: Dios nos ama. 
Más fuerte, que no oigo. No se oye acá. Gracias. Adiós.
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VÍA CRUCIS CON LOS JÓVENES
DISCURSO DEL SANTO PADRE

Parque Eduardo VII, Lisboa 
Viernes, 4 de agosto de 2023

Queridas hermanas y hermanos: ¡buenas tardes!

Ustedes hoy van a caminar con Jesús. Jesús es el Camino y vamos a 
caminar con Él, porque Él caminó. Cuando estuvo entre nosotros, Jesús 
caminó. Caminó, curando a los enfermos, atendiendo a los pobres, ha-
ciendo justicia, caminó predicando, enseñándonos. Jesús camina, pero 
el camino que más está grabado en nuestro corazón es el camino del 
Calvario, el camino de la Cruz. Y hoy ustedes van con la oración, nosotros, 
yo también, con la oración van a renovar el camino de la Cruz. Y miremos 
a Jesús que pasa y caminemos con Él.

El camino de Jesús es Dios que sale de sí mismo, sale de sí mismo para 
caminar entre nosotros. Eso que escuchamos tantas veces en la Misa: “El 
Verbo se hizo carne y caminó entre nosotros”. ¿Se acuerdan? Y el Verbo 
se hizo hombre y caminó entre nosotros. Y eso lo hace por amor. Y eso 
lo hace por amor. Y la Cruz que acompaña cada Jornada Mundial de la 
Juventud es el ícono, es la figura de este camino. La Cruz es el sentido 
más grande del amor más grande, ese amor con que Jesús quiere abrazar 
nuestra vida. ¿Nuestra? Sí, pero la tuya, la tuya, la tuya, la de cada uno de 
nosotros. Jesús camina por mí. Lo tenemos que decir todos. Jesús empieza 
este camino por mí, para dar su vida por mí. Y nadie tiene más amor que 
el que da la vida por sus amigos, el que da la vida por los demás. No se 
olviden esto. Nadie tiene más amor que el que da la vida, y esto lo enseñó 
Jesús. Por eso, cuando miramos al Crucificado, que es tan doloroso, una 
cosa tan dura, vemos la belleza del amor que da su vida por cada uno de 
nosotros. Decía una persona muy creyente una frase que a mí me tocó 
mucho. Decía así: “Señor, por tu inefable agonía, puedo creer en el amor”. 
Señor, por tu inefable agonía, puedo creer en el amor.

Jesús camina, pero espera algo, espera nuestra compañía, espera que 
miremos… No sé, espera abrir ventanas de mi alma, de tu alma, del 
alma de cada uno de nosotros. ¡Qué feas son las almas cerradas, que 
siembran para adentro, sonríen para adentro! No tienen sentido. Jesús 
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camina y espera con su amor, espera con su ternura, darnos consuelo, 
enjugar nuestras lágrimas.

Yo les hago una pregunta ahora, pero no la contesten en voz alta, cada 
uno se la contesta a sí mismo: ¿yo lloro de vez en cuando? ¿Hay cosas 
en la vida que me hacen llorar? Todos en la vida hemos llorado, y lloramos 
todavía. Y ahí está Jesús con nosotros, Él llora con nosotros, porque nos 
acompaña en la oscuridad que nos lleva al llanto.

Voy a hacer un poquito de silencio y cada uno le diga a Jesús por qué llora 
en la vida, cada uno de nosotros se lo dice ahora, en silencio.

[Momento de silencio]

Jesús, con su ternura, enjuga nuestras lágrimas escondidas. Jesús espera 
colmar, con su cercanía, nuestra soledad. ¡Qué tristes son los momentos 
de soledad! Él está ahí, Él quiere colmar esa soledad. Jesús quiere colmar 
nuestro miedo, tu miedo, mi miedo, esos miedos oscuros los quiere col-
mar con su consolación. Y Él espera a empujarnos a abrazar el riesgo de 
amar. Porque ustedes lo saben, lo saben mejor que yo: amar es riesgoso. 
Hay que correr el riesgo de amar. Es un riesgo, pero vale la pena correrlo, 
y Él nos acompaña en esto. Siempre nos acompaña. Siempre camina. 
Siempre, a lo largo de la vida, está junto a nosotros.

Yo no quisiera abundar más cosas. Hoy vamos a hacer el camino con Él, 
el camino de su sufrimiento, el camino de nuestras ansiedades, el camino 
de nuestras soledades.

Ahora, un segundito de silencio, y cada uno de nosotros piense en el 
propio sufrimiento, piense en la propia ansiedad, piense en las propias 
miserias. No tengan miedo, piénsenlas. Y piensen en las ganas de que el 
alma vuelva a sonreír.

[Minuto de silencio]

Y Jesús camina a la Cruz, muere en la Cruz, para que nuestra alma pueda 
sonreír. Amén.



(47) 303BBT 43 (2023) - juliol-agost

SANTA SEU

VIGILIA CON LOS JÓVENES
DISCURSO DEL SANTO PADRE

Parque Tejo, Lisboa 
Sábado, 5 de agosto de 2023

Queridos hermanos y hermanas: Boa noite!

Me da mucha alegría verlos. ¡Gracias por haber viajado, por haber cami-
nado, gracias por estar aquí! Y pienso que también la Virgen María tuvo 
que viajar para ver a Isabel: «partió y fue sin demora» (Lc 1,39). Uno se 
pregunta: ¿por qué María se levanta y va deprisa a ver a su prima? Claro, 
acaba de enterarse de que la prima está embarazada, pero ella también lo 
está. ¿Por qué entonces va a ir si nadie se lo pidió? María realiza un gesto 
no pedido, no obligatorio, María va porque ama, y «el que ama, vuela, corre 
y se alegra» (Imitación de Cristo, III, 5). Eso es lo que nos hace el amor.

La alegría de María es doble: ella acaba de recibir el anuncio del ángel 
que iba a recibir al Redentor y también la noticia de que su prima está 
embarazada. Entonces, es curioso: en vez de pensar en ella, piensa en la 
otra. ¿Por qué? Porque la alegría es misionera, la alegría no es para uno, 
es para llevar algo. Yo les pregunto a ustedes: ustedes, que están aquí, 
que han venido a encontrarse, a buscar el mensaje de Cristo, a buscar 
un sentido lindo a la vida, ¿esto se lo van a quedar para ustedes o lo van 
a llevar a los otros? ¿Qué opinan? ¡Es para llevarlo a los otros porque la 
alegría es misionera! Repitamos todos juntos: ¡la alegría es misionera! Y 
entonces yo tengo que llevar esa alegría a los demás.

Pero esa alegría que nosotros tenemos, también otros nos prepararon 
para recibirla. Ahora miremos para atrás, todo lo que hemos recibido, 
lo que hemos recibido y han preparado, todo eso, ha preparado nuestro 
corazón para la alegría. Todos, si miramos hacia atrás, tenemos personas 
que fueron un rayo de luz para la vida: padres, abuelos, amigos, sacer-
dotes, religiosos, catequistas, animadores, maestros. Ellos son como las 
raíces de nuestra alegría. Ahora hacemos un segundo de silencio y cada 
uno piensa en aquellos que nos dieron algo en la vida, que son como las 
raíces de la alegría.

[Momento de silencio]
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¿Encontraron? ¿Encontraron rostros, encontraron historias? Esa alegría 
que vino por esas raíces es la que nosotros tenemos que dar, porque no-
sotros tenemos raíces de alegría. Y también nosotros podemos ser, para 
los demás, raíces de alegría. No se trata de llevar una alegría pasajera, 
una alegría de momento. Se trata de llevar una alegría que cree raíces. Y 
me pregunto: ¿cómo podemos convertirnos en raíces de alegría?

La alegría no está en la biblioteca, encerrada, aunque hay que estudiar, 
pero está en otro lado. No está guardada bajo llave, la alegría hay que 
buscarla, hay que descubrirla. Hay que descubrirla en nuestro diálogo con 
los demás, donde tenemos que dar esas raíces de alegría que nosotros 
hemos recibido. Y eso, a veces, cansa. Yo les hago una pregunta: ¿ustedes 
se cansaron alguna vez? Piensen lo que sucede cuando uno está cansa-
do: no tiene ganas de hacer nada, como decimos en español, uno tira la 
esponja porque no tiene ganas de seguir y entonces uno se abandona, 
deja de caminar y cae. ¿Ustedes creen que una persona que cae en la 
vida, que tiene un fracaso, que incluso comete errores pesados, fuertes, 
ya está terminada? No. ¿Qué es lo que hay que hacer? Levantarse. Y hay 
una cosa muy linda que quisiera que hoy se la llevaran como recuerdo: 
los alpinos, que les gusta subir montañas, tienen un cantito muy lindo que 
dice así: “En el arte de ascender –la montaña–, lo que importa no es no 
caer, sino no permanecer caído”. ¡Cosa linda!

El que permanece caído se “jubiló” de la vida ya, cerró, cerró la esperanza, 
clausuró la ilusión y ahí queda caído. Y cuando vemos alguno –amigos 
nuestros que están caídos–, ¿qué tenemos que hacer? Levantarlo. Fíjense 
cuando uno tiene que levantar o ayudar a levantar a una persona qué 
gesto hace: lo mira de arriba hacia abajo. La única oportunidad, el único 
momento que es lícito mirar a una persona de arriba abajo es para ayudar 
a levantarse. ¡Cuántas veces vemos gente que nos mira así, por sobre el 
hombro, de arriba para abajo! Es triste. La única manera en que es lícito, 
la única situación en que es lícito mirar a una persona de arriba para abajo 
es –lo digan ustedes– para ayudar a levantarse.

Bueno, esto es un poco el camino, la constancia en caminar. Y en la 
vida, para lograr las cosas hay que entrenarse en el camino. A veces no 
tenemos ganas de caminar, no tenemos ganas de hacer esfuerzos, nos 
copiamos en los exámenes porque no queremos estudiar y no llegamos 
al éxito. No sé si a algunos les gusta el fútbol. A mí me gusta. Detrás de 
un gol, ¿qué hay? Mucho entrenamiento. Detrás de un éxito, ¿qué hay? 
Mucho entrenamiento. Y en la vida, no siempre uno puede hacer lo que 
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quiere, sino aquello que la vocación que tengo dentro –cada uno tiene su 
vocación– nos lleva a hacer. Caminar; si me caigo, levantarme o que me 
ayuden a levantarme; no permanecer caído; y entrenarme, entrenarme 
en el camino. Y todo esto es posible, no porque hagamos cursos sobre 
el camino –no hay ningún curso para enseñarnos a caminar en la vida–. 
Eso se aprende, se aprende de los padres, se aprende de los abuelos, se 
aprende de los amigos, llevándose de la mano mutuamente. En la vida 
se aprende, y eso es entrenamiento en el camino.

Yo los dejo con esta idea nomás: caminar y, si uno se cae, levantarse; 
caminar con una meta; entrenarse todos los días en la vida. En la vida, 
nada es gratis. Todo se paga. Sólo hay una cosa gratis: el amor de Jesús. 
Entonces, con esto gratis que tenemos –el amor de Jesús– y con las ganas 
de caminar, caminemos en esperanza, miremos nuestras raíces y vayamos 
adelante, sin miedo. No tengan miedo. ¡Gracias! ¡Chau!
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SANTA MISA PARA LA JORNADA 
MUNDIAL DE LA JUVENTUD

HOMILÍA DEL SANTO PADRE

Parque Tejo, Lisboa 
Fiesta de la Transfiguración del Señor 

Domingo, 6 de agosto de 2023

«Señor, ¡qué bien estamos aquí!» (Mt 17,4). Estas palabras, le dijo el 
apóstol Pedro a Jesús en el monte de la Transfiguración, y también las 
queremos hacer nuestras después de estos días intensos. Es hermoso lo 
que estamos experimentando con Jesús, lo que hemos vivido juntos y es 
hermoso cómo hemos rezado, y con tanta alegría de corazón. Y entonces 
nos podemos preguntar: ¿qué nos llevamos con nosotros volviendo a la 
vida cotidiana?

Quisiera responder a este interrogante con tres verbos, siguiendo el 
Evangelio que hemos escuchado. ¿Qué nos llevamos? Resplandecer, es-
cuchar y no tener miedo. ¿Qué nos llevamos?, respondo con estas tres 
palabras: Resplandecer, escuchar y no tener miedo.

Primera, resplandecer. Jesús se transfigura, el Evangelio dice que «su rostro 
resplandecía como el sol» (Mt 17,2). Hacía poco que había anunciado su 
pasión y su muerte en la cruz, y con esto rompía la imagen de un Mesías 
poderoso, mundano, y frustra las expectativas de los discípulos. Ahora, 
para ayudarlos a acoger el proyecto de amor de Dios sobre cada uno de 
nosotros, Jesús toma a tres de ellos –Pedro, Santiago y Juan–, los con-
duce a un monte y se transfigura. Y este “baño de luz” los prepara para 
la noche de la pasión.

Amigos, queridos jóvenes, también hoy nosotros necesitamos algo de luz, 
un destello de luz que sea esperanza para afrontar tantas oscuridades que 
nos asaltan en la vida, tantas derrotas cotidianas para afrontarlas con la 
luz de la resurrección de Jesús, porque Él es la luz que no se apaga, es la 
luz que brilla aun en la noche. «Nuestro Dios ha iluminado nuestros ojos» 
(Esd 9,8), dice el sacerdote Esdras. Nuestro Dios ilumina. Ilumina nuestra 
mirada, ilumina nuestro corazón, ilumina nuestra mente, ilumina nuestras 
ganas de hacer algo en la vida, siempre con la luz del Señor.
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Pero quisiera decirles que no nos volvemos luminosos cuando nos po-
nemos debajo de los reflectores, no, eso encandila. No nos volvemos 
luminosos cuando mostramos una imagen perfecta, bien prolijitos, bien 
terminaditos; no, no, aunque nos sintamos fuertes y exitosos. Fuertes y 
exitosos, pero no luminosos. Nos volvemos luminosos, brillamos, cuando, 
acogiendo a Jesús, aprendemos a amar como Él. Amar como Jesús, eso 
nos hace luminosos, eso nos lleva a hacer obras de amor. No te engañes, 
amiga, amigo, vas a ser luz el día que hagas obras de amor. Pero cuando 
en vez de hacer obras de amor hacia afuera, mirás a vos mismo, como 
un egoísta, ahí la luz se apaga.

El segundo verbo es escuchar. En el monte, una nube luminosa cubrió 
a los discípulos, y esa nube desde la cual habla el Padre, ¿qué dice? 
«Escúchenlo» (Mt 17,5). Este es mi Hijo amado, escúchenlo. Está todo 
aquí, y todo eso que hay que hacer en la vida está en esta palabra: : Es-
cúchenlo. Escuchar a Jesús, todo secreto está ahí. Escuchás qué te dice 
Jesús. “Yo no sé qué me dice”. Agarrá el Evangelio y leé lo que dice Jesús 
y lo que dice en tu corazón. Porque Él tiene palabras de vida eterna para 
nosotros;Él revela que Dios es Padre, es amor. Él nos enseña el camino 
del amor, escúchalo a Jesús. Porque, por ahí nosotros con buena voluntad 
emprendemos caminos que parecen ser del amor, pero en definitiva son 
egoísmos disfrazados de amor. Tené cuidado con los egoísmos disfrazados 
de amor. Escúchalo, porque Él te va a decir cuál es el camino del amor. 
Escúchalo.

Resplandecer, la primera palabra, sean luminosos, escuchar, para no equi-
vocarse el camino, y al final, la tercera palabra, no tener miedo. “No tengan 
miedo”. Una palabra que en la Biblia se repite tanto, en los Evangelios, “no 
tengan miedo”. Estas fueron las últimas palabras que en este momento 
de la transfiguración Jesús dijo a los discípulos: “No tengan miedo”.

A ustedes, jóvenes, que han vivido este gozo, estaba por decir esta gloria 
–bueno, algo de gloria es–, este encuentro con nosotros; a ustedes que 
cultivan sueños grandes pero a veces ofuscados por el temor de no verlos 
realizarse; a ustedes, que a veces piensan que no serán capaces, un poco 
de pesimismo se nos mete a veces; a ustedes, jóvenes, tentados en este 
tiempo por el desánimo, por juzgarse quizás fracasados o por intentar 
esconder el dolor disfrazándolo con una sonrisa; a ustedes, jóvenes, que 
quieren cambiar el mundo –y está bien que quieran cambiar el mundo– y 
que quieren luchar por la justicia y la paz; a ustedes, jóvenes, que le ponen 
ganas y creatividad a la vida, pero que les parece que no es suficiente; 
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a ustedes, jóvenes, que la Iglesia y el mundo necesitan [como] la tierra 
necesita la lluvia; a ustedes, jóvenes, que son el presente y el futuro; sí, 
precisamente a ustedes, jóvenes, [Jesús] hoy les dice: “No tengan miedo”.

En un pequeño silencio, cada uno repita para sí mismo, en su corazón, 
estas palabras: No tengan miedo.

Queridos jóvenes, quisiera mirar a los ojos a cada uno de ustedes y 
decirles: no tengan miedo. No tengan miedo. Es más, les digo algo muy 
hermoso, ya no soy yo, es Jesús mismo quien los está mirando en este 
momento. Nos está mirando. Él los conoce, conoce el corazón de cada 
uno de ustedes, conoce la vida de cada uno de ustedes, conoce las 
alegrías, conoce las tristezas, los éxitos y los fracasos, conoce el corazón 
de ustedes. Lee vuestros corazones y Él hoy les dice, aquí, en Lisboa, 
en esta Jornada Mundial de la Juventud: “No tengan miedo”. Anímense, 
“no tengan miedo”.



Conferència
Episcopal
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Nomenament de Mons. Sergi Gordo 
Rodríguez com a bisbe de Tortosa

Al migdia del dijous 13 de juliol de 2023, la Santa Seu va fer públic que 
el papa Francesc havia nomenat bisbe de Tortosa el fins ara bisbe auxiliar 
de Barcelona, Mons. Sergi Gordo Rodríguez, actual secretari general de 
la Conferència Episcopal Tarraconense i president del Secretariat Inter-
diocesà de Pastoral Obrera de Catalunya i de la Comissió Interdiocesana 
d’Apostolat Seglar de Catalunya.

La presa de possessió de Mons. Sergi Gordo Rodríguez com a nou bisbe 
de Tortosa tindrà lloc dissabte 9 de setembre, a les 11 h, a la catedral de 
Santa Maria de Tortosa.

La Conferència Episcopal Tarraconense felicita fraternalment el nou bisbe 
electe de Tortosa, i prega per ell i el seu ministeri episcopal, així com també 
expressa l’enhorabona a tots els fidels de l’Església de Tortosa per aquest 
nou pastor que el Sant Pare els envia.

Perfil biogràfic de Mons. Sergi Gordo Rodríguez

Mons. Sergi Gordo Rodríguez va néixer a Barcelona el 23 de març de 1967. 
Pertany a la parròquia de Sant Miquel Arcàngel, de Cornellà de Llobregat, 
on té el seu domicili familiar. Als 14 anys va ingressar al Seminari Menor. 
Després va passar al Seminari Major, on va cursar els estudis eclesiàstics 
de Filosofia i Teologia. Va ser ordenat diaca el 8 de juny de 1991 i prevere 
el 14 de juny de 1992, ambdues ordenacions a la Basílica de Santa Maria 
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de Vilafranca del Penedès. És llicenciat en Ciències Eclesiàstiques per la 
Facultat de Teologia de Catalunya (1991). És llicenciat en Filosofia per la 
Universitat Ramon Llull de Barcelona (1994), on va cursar també el bienni 
de doctorat en Filosofia (1995-1997). De 2001 a 2004 va ampliar estudis 
en Llengua alemanya i Filosofia a Munic (Alemanya).

Ha desenvolupat el seu ministeri sacerdotal a l’arxidiòcesi de Barcelona, on 
ha exercit els següents càrrecs, combinant la tasca pastoral amb la tasca 
acadèmica i la de gestió diocesana: prevere adscrit amb facultats de vicari 
a les parròquies de Santa Maria i de la Santíssima Trinitat de Vilafranca 
del Penedès (1992-1994); professor de filosofia del curs propedèutic del 
Seminari Major (1991-2000 i 2006-2017); formador del Seminari Menor 
Diocesà (1992-2001); tutor d’estudis dels seminaristes majors pel que fa 
a les assignatures de filosofia (1994-1998); professor de la Facultat de 
Filosofia de Catalunya en les especialitats d’Història de la Filosofia Anti-
ga i també de Fenomenologia de la Religió (1994-2000 i 2006-2017); 
col·laborador de la Delegació Episcopal per a la Vida Consagrada, com a 
encarregat de les relacions amb els Instituts Seculars (1997-2000 i 2004-
2008); Canceller de la cúria arxidiocesana i Secretari General de l’Arque-
bisbat de Barcelona (2004-2017); Secretari de la Província Eclesiàstica 
de Barcelona (2004-2019); membre del Consell Episcopal, del Consell 
Presbiteral i del Consell Pastoral Diocesà (des de 2005); Canonge de la 
Catedral de Barcelona (des de 2009); professor de l’Institut Superior 
de Ciències Religioses de Barcelona ISCREB (2010-2017); Consiliari 
Diocesà del Moviment de Professionals Catòlics de Barcelona (2011-
2017); membre del Col·legi de Consultors (des de 2012); membre del 
Patronat de la Fundació de la Junta Constructora de la Basílica de la 
Sagrada Família (des de 2015); i Secretari General de l’Ateneu Universitari 
Sant Pacià –que integra les facultats eclesiàstiques de teologia, filosofia 
i història de l’Església– (2015-2016).

El 19 de juny de 2017 es va fer públic el seu nomenament com a bisbe 
auxiliar de Barcelona. Va rebre l’ordenació episcopal el 9 de setembre de 
2017 a la Basílica de la Sagrada Família de Barcelona.

En el si de la Conferència Episcopal Tarraconense (CET) és el Secretari 
General de la CET des d’abril de 2021; de 2018 a 2021 va ser President 
del Secretariat Interdiocesà de Joventut de Catalunya (SIJ); des de 2018 
és President del Secretariat Interdiocesà de Pastoral Obrera de Catalunya 
(SIPOC); i des d’octubre de 2021 és President de la Comissió Interdio-
cesana d’Apostolat Seglar de Catalunya (CIAS).
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En el si de la Conferència Episcopal Espanyola (CEE) va ser membre de 
la Comissió Episcopal d’Apostolat Seglar (2017-2020), i des del març de 
2020 és membre de la Comissió Episcopal per als Laics, la Família i la 
Vida, dins la qual és el bisbe responsable del Fòrum de Laics.

Comunicat de la Reunió n. 252
Els dies 17, 18 i 19 de juliol de 2023 ha tingut lloc la reunió n. 252 de 
la Conferència Episcopal Tarraconense (CET), al Seminari de Vic. En pri-
mer lloc els membres de la CET han manifestat la seva cordial felicitació 
a Mons. Sergi Gordo, bisbe auxiliar de Barcelona i secretari general de 
la CET, pel seu nomenament pel papa Francesc com a bisbe de Tortosa, 
fent-la extensiva a tots els membres d’aquella diòcesi. 

1. Els bisbes han rebut les darreres informacions que els ha tramès 
Mn. Carlos Bosch, en tant que director del Secretariat Interdiocesà 
de Joventut (SIJ), sobre la participació en la Jornada Mundial de la 
Joventut que se celebrarà a Lisboa a començaments del proper mes 
d’agost, amb l’assistència de 3.250 joves procedents de les diòcesis 
amb seu a Catalunya i de les Illes Balears i que ha coordinat l’esmentat 
Secretariat. 

2. El director del Secretariat Interdiocesà de Catequesi (SIC), Mn. Joan 
Àguila, i el seu ecònom, Mn. Alberto Para, en primer lloc han presentat 
la memòria d’activitats del SIC, amb un accent especial en els passos 
realitzats en l’elaboració de la nova proposta catequètica per a infants i 
les seves famílies, així com les iniciatives de formació que han impulsat; 
també han presentat als bisbes l’estat de comptes. D’altra banda han 
compartit la reflexió que el SIC està realitzant al voltant de la institució del 
ministeri del catequista a les nostres diòcesis, remarcant la importància 
de la seva formació acadèmica, sense menystenir l’acompanyament 
pastoral i el discerniment vocacional que ha d’acompanyar cada un dels 
processos, buscant la col·laboració entre els diversos centres teològics 
i la tasca que li correspondria al SIC. 

3. Mn. Gustavo Riveiro d’Angelo, responsable del Departament per a la 
Pastoral del Turisme de la Conferència Episcopal Espanyola (CEE), ha 
compartit amb els bisbes els reptes que en el moment actual comporta 
la pastoral del turisme, tan important a casa nostra, com a moment de 
descobriment de la cultura local, però també com a moment i possi-
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bilitat evangelitzadors. També ha informat de l’itinerari amb vistes a la 
celebració del proper Jubileu de l’Esperança, previst per a l’any 2025 

4. Els bisbes han rebut informació sobre les activitats i els objectius 
que es planteja el Secretariat Interdiocesà de Conservació i Promoció 
de l’Art Sagrat (SICPAS), a càrrec del seu director, Mn. Josep Maria 
Riba; així com de Catalonia Sacra, a càrrec del seu coordinador, el 
Sr. Dani Font. 

5. Els bisbes, a petició dels respectius bisbes responsables, han aprovat 
el nomenament del Sr. Rafael Muñoz Melgar, delegat d’ensenyament 
de l’arquebisbat de Tarragona, com a coordinador del Secretariat In-
terdiocesà d’Ensenyament de la Religió a Catalunya (SIERC); i de la 
Sra. Montserrat Puigdellívol Manzano, directora del secretariat d’ecu-
menisme de l’arquebisbat de Barcelona, com a coordinadora de la 
Comissió Interdiocesana d’Ecumenisme i de Relacions Interreligioses 
de Catalunya. 

6. D’altra banda s’ha treballat en la revisió dels Estatuts de la CET; s’ha 
continuat la reflexió per a l’edició de L’Església catòlica a Catalunya, 
Memòria 2022; s’han compartit informacions sobre la celebració de 
la primera sessió del Sínode dels Bisbes prevista per al mes d’octubre 
vinent, així com del pelegrinatge a Roma amb motiu dels 800 anys de 
la Confraria de la Mare de Déu de Montserrat; finalment s’ha fixat el 
calendari per a les properes reunions de la CET. 

7. El darrer dia ha estat dedicat a la visita a l’illa episcopal de la ciutat de 
Vic: el Museu Episcopal, amb l’exposició temporal “Bèsties”; la Catedral, 
amb les obres de renovació que s’hi estan realitzant i les pintures de 
Josep Maria Sert que es van salvar de la destrucció del temple els anys 
trenta del segle passat; la Biblioteca i l’Arxiu episcopal. 

Vic, 20 de juliol de 2023



Conferència
Episcopal
Espanyola





(61) 317BBT 43 (2023) - juliol-agost

Calendario de Jornadas y colectas 
2024

– 1 de enero de 2024 (solemnidad de Santa María, Madre de Dios): 
JORNADA POR LA PAZ (mundial y pontificia). Celebración de la liturgia 
del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en 
la oración universal.

– 6 de enero de 2024 (solemnidad de la Epifanía del Señor): COLECTA 
DEL CATEQUISTA NATIVO (pontificia: Congregación para la Evangelización 
de los Pueblos) y COLECTA DEL IEME (de la CEE, optativa). Celebración 
de la liturgia del día, monición justificativa de la colecta y colecta.

– 14 de enero de 2024 (segundo domingo del tiempo ordinario): JORNADA 
Y COLECTA DE LA INFANCIA MISIONERA (mundial y pontificia: OMP). 
Celebración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y 
en la homilía, intención en la oración universal y colecta.

– 18-25 de enero de 2024 OCTAVARIO DE ORACIÓN POR LA UNIDAD DE 
LOS CRISTIANOS (mundial y pontificia). El domingo que cae dentro del 
octavario se puede celebrar la misa con el formulario «Por la unidad de 
los cristianos» (cf. OGMR, 373) con las lecturas del domingo.

– 21 de enero de 2024 (tercer domingo del tiempo ordinario): DOMINGO 
DE LA PALABRA DE DIOS (mundial y pontificia). Celebración de la liturgia 
del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en 
la oración universal.

– 2 de febrero de 2024 (fiesta de la Presentación del Señor): JORNADA 
MUNDIAL DE LA VIDA CONSAGRADA (mundial y pontificia). Celebración 
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de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, 
intención en la oración universal.

– 11 de febrero de 2024 (memoria de la bienaventurada Virgen María 
de Lourdes): JORNADA MUNDIAL DEL ENFERMO (pontificia y dependi-
ente de la CEE, obligatoria). Celebración de la liturgia del día (aunque 
por utilidad pastoral, a juicio del rector de la iglesia o del sacerdote 
celebrante, se puede usar el formulario «Por los enfermos», cf. OGMR, 
376), alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en 
la oración universal.

– 11 de febrero de 2024 (segundo domingo de febrero): COLECTA DE 
LA CAMPAÑA CONTRA EL HAMBRE EN EL MUNDO (dependiente de la 
CEE, obligatoria). Celebración de la liturgia del día, monición justificativa 
de la colecta y colecta.

– 3 de marzo de 2024 (primer domingo de marzo): DÍA Y COLECTA DE 
HISPANOAMÉRICA (dependiente de la CEE, optativa). Celebración de 
la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, 
intención en la oración universal, colecta.

– 19/18 de marzo de 2024 (solemnidad de san José o domingo más 
próximo): DÍA Y COLECTA DEL SEMINARIO. Celebración de la liturgia del 
día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en la 
oración universal, colecta.

– 29 de marzo de 2024 (Viernes Santo): COLECTA POR LOS SANTOS 
LUGARES (pontificia). Celebración de la liturgia del día, monición justi-
ficativa de la colecta y colecta.

– 8 de abril de 2024 (solemnidad trasladada de la Anunciación del 
Señor): JORNADA POR LA VIDA (dependiente de la CEE). Celebración 
de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, 
intención en la oración universal.

– 21 de abril de 2024 (Domingo IV de Pascua): JORNADA MUNDIAL DE 
ORACIÓN POR LAS VOCACIONES (pontificia) y JORNADA Y COLECTA 
DE VOCACIONES NATIVAS (pontificia: OMP). Ambas jornadas unen su 
celebración en este día por acuerdo de la CCXXXV Comisión Permanente 
de la CEE (25-26 de junio de 2015). Celebración de la liturgia del día, 
alusión en la monición de entrada y en la homilía, intenciones en la 
oración universal.
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– 12 de mayo de 2024 (solemnidad de la Ascensión del Señor): JORNADA 
MUNDIAL Y COLECTA DE LAS COMUNICACIONES SOCIALES (pontificia). 
Celebración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y 
en la homilía, intención en la oración de los fieles, colecta.

– 19 de mayo de 2024 (solemnidad de Pentecostés): DÍA DE LA ACCIÓN 
CATÓLICA Y DEL APOSTOLADO SEGLAR (dependiente de la CEE, optati-
va). Celebración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada 
y en la homilía, intención en la oración universal.

– 26 de mayo de 2024 (solemnidad de la Santísima Trinidad): JORNA-
DA PRO ORANTIBUS (dependiente de la CEE, obligatoria). Celebración 
de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, 
intención en la oración universal.

– 2 de junio de 2024 (solemnidad del Santísimo Cuerpo y Sangre de Cris-
to): DÍA Y COLECTA DE LA CARIDAD (dependiente de la CEE, obligatoria). 
Celebración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y 
en la homilía, intención en la oración universal, colecta.

– 29 de junio de 2024 (solemnidad de los santos Pedro y Pablo): COLECTA 
DEL ÓBOLO DE SAN PEDRO (pontificia). Celebración de la liturgia del 
día, monición justificativa de la colecta y colecta.

– 7 de julio de 2024 (primer domingo de julio): JORNADA DE RESPONSA-
BILIDAD EN EL TRÁFICO (dependiente de la CEE, optativa). Celebración 
de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, 
intención en la oración universal.

– 26 de julio de 2024 (memoria de santos Joaquín y Ana): JORNADA 
MUNDIAL DE LOS ABUELOS Y PERSONAS MAYORES (pontificia). Cele-
bración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y en la 
homilía, intención en la oración universal.

– 15 de septiembre de 2024 (tercer domingo de septiembre): JORNADA 
MUNDIAL DEL TURISMO (pontificia y dependiente de la CEE, optativa). 
Celebración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y 
en la homilía, intención en la oración universal.

– 29 de septiembre de 2024 (último domingo de septiembre): JORNADA 
MUNDIAL DEL MIGRANTE Y DEL REFUGIADO (pontificia). Celebración 
de la liturgia del día (por mandato o con permiso del Ordinario del lugar 



(64)320 juliol-agost - BBT 43 (2023)

CONFERÈNCIA EPISCOPAL ESPANYOLA

puede usarse el formulario «Por los prófugos y los exiliados», cf. OGMR, 
373), alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en 
la oración universal.

– 20 de octubre de 2024 (penúltimo domingo de octubre): JORNADA 
MUNDIAL Y COLECTA POR LA EVANGELIZACIÓN DE LOS PUEBLOS 
(pontificia: OMP). Celebración de la liturgia del día (puede usarse el 
formulario «Por la evangelización de los pueblos», cf. OGMR, 373), alu-
sión en la monición de entrada y en la homilía, intención en la oración 
universal, colecta.

– 10 de noviembre de 2024 (Domingo XXXII del tiempo ordinario): DÍA Y 
COLECTA DE LA IGLESIA DIOCESANA (dependiente de la CEE, optativa). 
Celebración de la liturgia del día, alusión en la monición de entrada y 
en la homilía, intención en la oración universal, colecta.

– 17 de noviembre de 2024 (Domingo XXXIII del tiempo ordinario): JOR-
NADA MUNDIAL DE LOS POBRES (pontificia). Celebración de la liturgia 
del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en 
la oración universal.

– 29 de diciembre de 2024 (Domingo dentro de la Octava de la Nativi-
dad del Señor, fiesta de la Sagrada Familia): JORNADA DE LA SAGRADA 
FAMILIA (pontificia y dependiente de la CEE). Celebración de la liturgia 
del día, alusión en la monición de entrada y en la homilía, intención en 
la oración universal.
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